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مصباحی مقدم: ساختار 
سیاسی به پارلمانی تغییر کند
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گفت و گو

کافه شعر

نتیجه  شورش  این 
عمده  بخش 

است دولت  عملکرد 

شعرمان  نقد 
است ضعیف 

حسن بیادی: خود آقای رییسی در حوادث اخیر بیشترین 
سکوت را داشته فعال اصولگرا و عضو پیشین شورای شهر 
تهران با انتقاد از عملکرد دولت سید ابراهیم رییسی می 
گوید:»فرد را اعدام می کنند به این دلیل که سکه طلا از 
۸۰۰ تومان به یک و نیم میلیون  افزایش یافت. همین که 
داشتید آن شخص را اعدام می کردید به ۵ میلیون تومان 

رسید. آن بقیه اش را کی اضافه کرده ...

ایسنا نوشت: عبدالعلی دستغیب با ارائه گزارشی 
از کتاب های جدیدش، گفت: نقد شعر در ادبیات 
ما ضعیف است و ســعی کرده ام با نوشتن کتاب 

»نقد شعر«، جای خالی این موضوع را پرُ کنم.
این نویســنده و منتقد ادبــی درباره فعالیت این 
روزهایش گفت: سنم بالاست و فعالیت چندانی 
ندارم. سه چهارم قرنیه چشمم از بین رفته است و 

کُند مطالعه می کنم اما با وجود...

درنشستخبریوباتأکیدبراینکهشایستهبردبودیم

کیروش:غرورواعتبارمانراپسگرفتیم
ولز مقابل ایران زانو زد ؛  فرار بسوی پیروزی
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مصباحیمقدم:ساختارسیاسیبهپارلمانیتغییرکند
عضــو مجمع تشــخیص نظام با تشــریح 
دیدگاههایش درباره موضوعاتی، چون شکاف 
نسلی، فضای مجازی و نظام بودجه ریزی؛ از 
لزوم تغییر ساختار سیاسی کشور سخن گفت.

غلامرضا مصباحی مقــدم در گفتگو با ایرنا، 
درباره اغتشاشــات اخیر و اینکه این حوادث 
برخاســته از گسل میان نســلی و در ادامه 
فعال شدن سایر شکاف ها است، گفت: تعبیر 
گسل های نسلی را چند دهه است می شنوم. 
به نظرم شاهد گسل های نسلی نیستیم، بلکه 
در شــرایط کرونایی دو تا سه سال گذشته 
ارتباط دانش آموزان و دانشــجویان با مراکز 
آموزشی از طریق فضای مجازی برقرار شد که 

عملا دست بیگانگان بود.
فضای مجازی دست بیگانه ها است

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: 
فضای مجازی، فضای ویژه ای است. بسیاری 
از خانواده ها بر این فضا مسلط نیستند و این 
موضوع موجب شد معلم نتواند نقش مهمی 
در تربیت نسل جدید ایفا کند. در این شرایط 
فضای جامعه، دانشــگاه و مدرسه و خانواده 
هم نتوانســت نقش مهمی در تربیت نسل 
جدید ایفا کنند و آنچه که توانست تاثیرگذار 
باشد همین فضای مجازی بود که قوه قاهر 
و غالب آن دســت بیگانگان است. مصباحی 
مقدم خاطرنشان کرد: درصد اندکی از فضای 
مجــازی در اختیار خانــواده، نهاد آموزش و 
حاکمیت است و اکنون که دیگر کرونا همه 
گیر نیست مدرسه و دانشــگاه برای دانش 
آموزان و دانشجویان تبدیل به محیطی بیگانه 
شده است. وی ادامه داد: بنابراین مساله گسل 
بین نســلی موضوعیتی ندارد بلکه به اعتقاد 
من اتفاق خاصی افتاده اســت و در شرایط 
جدید »دیگران« توانسته اند آرمان ها، ایده ها و 
اطلاعات خود را به فرزندان ایران انتقال دهند 
و دیکته کنند و تحت تاثیر این فضا هیجاناتی 

هم پدید بیاورند.
موافق فیلترینگ نیستم

عضو مجلس خبرگان یادآور شــد: طرفدار 
مسدود شــدن فضای مجازی نیستم بلکه 
باید این فضا مدیریت شــود. اگرچه دیر به 
فکر مدیریت فضای مجازی افتادیم. شــاید 
باید بیش ۱۰ سال قبل به این فکر می بودیم 
تــا از این فضای جدید به عنوان یک فرصت 
بهره برداری کنیم. نسل جدید می توانست در 
این فضا توسط هنرمندان، معلمان و استادان 
تربیت شوند. در این باره به طور قطع در تولید 

محتوا ضعیف عمل کرده ایم.
مصباحی مقدم خاطرنشــان کــرد: خانواده 
و سیستم آموزشــی در فضای مجازی باید 
بر مبنای هویت ملی و دینی به شــکل نرم 
و فرهنگی تربیت نســل جدیــد را برعهده 
می گرفت تا این نسل متاثر از فضای بیگانه 
قرار نگیرد. سخنگوی جامعه روحانیت مبارز 
کشور درباره نحوه مواجهه اعضای خانواده اش 
با فضای مجازی، گفت: همــه فرزندان من 
تحصیلات عالی دارند. ۸ نوه دارم و حقیقتا در 
این مدت با آن ها کار شده است بطوریکه تحت 
تاثیر فضای بیگانه قرار نمی گیرند. کوچکترین 
نوه من چهار و نیم سال سن دارد. گاهی برای 
گرفتن تلفن همراه اشتیاق نشان می دهد، اما 
مادرش مدیریــت می کند و کاملا بر مبنای 

فرهنگ خودمان تحت نظارت است.
نسل جوان خواهان تجزیه کشور نیست

وی درباره سردادن شــعار های قوم گرایانه و 
تجزیه طلبانه دربرخی تجمعات، گفت: نسل 
جوان خواهان تجزیه کشور نیستند و در این 
باره به راحتی ابزار دست بیگانه قرار نمی گیرند. 
از آنجایی که فضای مجازی در اختیار بیگانگان 

است با استفاده از این فضا، اهداف شوم خود 
را دنبال می کنند، اما مخاطبان از این نیات و 

اهداف دشمن بی خبر هستند.
مصباحی مقــدم ادامــه داد: فضای مجازی 
به ویژه درباره مســائل و تحولات ایران پر از 
دروغ و فریب است. افشــای این دروغ ها در 
فاصله گرفتن افراد از تجمعات و جریان های 

معاند تاثیرگذار است.
عضو مجلس خبــرگان رهبری درباره اینکه 
»چرا کشــور های دیگر به اندازه ایران تحت 
تاثیر فضای مجازی قرار نمی گیرند؟«، گفت: 
دشمنی که با نظام جمهوری اسلامی ایران 
وجود دارد قابل مقایسه با کشورهایی، چون 
پاکســتان، عراق، عربســتان، ترکیه و مصر 
نیست، چون ایران ۴۴ سال قبل با یک انقلاب 
مردمی از حلقوم آمریکا بیرون کشیده شد. این 
انقلاب مردمی موجب شد ایرانی که از صدر تا 
ذیل به واشنگتن تعلق داشت از چنگ آمریکا 
خارج شود. وی ادامه داد: آمریکایی که چند 
بار با روش های مختلف، چون جنگ، کودتا و 
تحریم های فلج کننده نقشه کشید تا بار دیگر 
بر ایران مســلط شود این بار از طریق فضای 
مجازی و تاثیرگذاری فرهنگــی ورود کرده 
اســت تا از طریق نسل جدید و تحت تاثیر 
آموزه هایش بتواند این نسل را به شکلی تربیت 

کند تا آنچه می خواهد محقق شود.
اقلیت های ایران مورد حمایت اکثریت هستند

مصباحی مقدم افزود: حدود ۲۰۰ سال قبل 
با فروپاشی خلافت عثمانی از سوی استعمار 
انگلیس، ۲۸ کشور تشکیل شد که بزرگترین 
آن ترکیه و عربســتان هستند. آن ها چنین 
نقشه ای هم برای ایران دارند، اما به رغم تعدد 
اقوام و مذاهب ایران نتوانســتند این نقشه را 
پیاده کنند، چون ملــت ایران وحدت ملی، 
تمدنی، مذهبی و دینی دارند و اگر اقلیتی هم 

داریم مورد حمایت اکثریت است.
عضــو مجمع تشــخیص مصلحــت نظام 
خاطرنشان کرد: علمای ما صد ها سال حامی 
اهل ســنت و اقلیت های یهودی، مسیحی و 
زرتشتی بوده اند. برای همین در ایران فروپاشی 
نداشته ایم؛ »آن ها نقشه داشته اند، اما فروپاشی 
اتفاق نیفتاده است.«، اما اکنون این موضوع را 

دنبال می کنند.

وی ســردادن شــعار های ساختارشکنانه و 
فحاشی در تجمعات را مقتضای فضای مجازی 
دانســت و گفت: کسی که به فضای مجازی 
آشنایی دارد می داند که ناسزا و فحاشی ادبیات 

رایج این فضا است.
عده ای از همان آغاز با انقلاب اسلامی همراه 

نبوده اند
مصباحی مقدم دربــاره همفکری دو طیف 
بزرگ سیاســی برای حل مشکلات کشور و 
سردادن شعار علیه هر دو طیف در تجمعات 
یادآور شــد: این شعار از سال ۸۸ به بعد سر 
داده شــد و در حال حاضر هم ممکن است 
این شــعار در برخی تجمعات تکرار شود. اما 
مهم آن اســت عده ای نه فقط دیروز و امروز، 
بلکه از آغاز پیروزی انقلاب با انقلاب اسلامی 
همراه نبوده انــد. این فعال اصولگرا ادامه داد: 
دو مجموعه اصلاح طلب و اصولگرا با ارتباط 
باهم باید اختلافات سیاســی و مشترکات را 
مرور کنند و مورد گفتگو قرار دهند که این 
کار را تاکنون انجــام نداده اند که این ضعف 

بزرگی است.
مجلس نگاه محلی به بودجه دارد

مصباحی مقدم درباره انتقاد محمدرضا باهنر 
از ســاختار پارلمانی و لزوم تشکیل پارلمان 
محلی و ملی و اینکه »نمایندگان موقع بررسی 

بودجه کشور، آنرا به شکل منطقه ای بررسی 
می کنند« گفت: موافق این موضوع هستم و 
قبلاً هم در این زمینه مصاحبه کرده و گفته ام 
بــه طور عمده مجلس نگاه محلی به بودجه 

دارد.
با بازنگری در قانون اساسی موافقم

این فعال اصولگرا تاکید کرد: ما احزاب ملی 
نداریم تا نمایندگانی تربیت کند که آموزش 
دیده و با هم هماهنگ باشــند و بدانند که 
کشور را باید با نگاه بلندمدت و ملی اداره کرد. 
با در نظر گرفتن چنین شرایطی یا باید احزابی 
فعالیت کنند که این نقیصه را برطرف کند و 
یا مجلس سنایی داشته باشیم که کنترل کند 
که مستلزم بازنگری قانون اساسی است که از 
آخرین بازنگری حدود ۳۰ سال گذشته است.

ساختار سیاسی به پارلمانی تغییر کند
مصباحی مقدم درباره اینکه چه بخش هایی 
از قانون اساســی نیاز به بازنگری دارد، گفت: 

ساختار سیاسی ما در حال حاضر پارلمانی - 
ریاستی است. معتقدم در بازنگری می توان آنرا 
به ساختار پارلمانی تغییر داد. در این ساختار 
نخست وزیر به عنوان نفر نخست اجرایی از 
سوی پارلمان تعیین می شود و رئیس جمهور 
هــم نقش هماهنگ کننده قــوا را بر عهده 
دارد. این ساختار برای کشور و شرایط امروز 
مناسب تر است. منتها پارلمان باید حزبی باشد 
و پارلمان فعلی برای این کار مناسب نیست و 

به درد این کار نمی خورد.
دادگاه قانون اساسی برای رسیدگی به تخلفات 

احزاب
سخنگوی جامعه روحانیت کشور تصریح کرد: 
نیازمند دو تا سه حزب قوی و فراگیر هستیم تا 
میان آن ها رقابت وجود داشته باشد. البته یکی 
از مسائل این است که این احزاب در چارچوب 
قانون اساسی و سیاست های کلی نظام اداره و 
مدیریت شوند و خط قرمز های نظام را به طور 
کامل رعایت کنند و ما باید برای تخلفات آن ها 
دادگاه قانون اساسی داشته باشیم اگر اینگونه 
باشد می توانیم نقش اول را به نظام پارلمانی 

دهیم.
باید مانع هزینه تراشی مجلس شد

نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی درباره 
بارکــردن هزینــه اضافه بر لایحــه بودجه 
از ســوی نماینــدگان مجلس گفــت: در 
سیاست گذاری های مجمع تشخیص به دنبال 
این بودیم که مجلس نتواند در بودجه هزینه 
اضافی برای دولت ایجاد کند، اما متاســفانه 
موفق نشدیم. البته نه اینکه تصویب نکردیم، 

تصویب کردیم، اما نهایی و ابلاغ نشد.
مصباحی مقــدم افزود: اگــر نمایندگان در 
بررسی طرح ها هزینه برای دولت ایجاد کنند، 
شورای نگهبان مطابق اصل ۷۵ قانون اساسی 
به آن ایراد می گیرد و برمی گرداند، اما زمانی 
که در بودجه هزینه اضافه بوجود می آورند آن 
را بر نمی گرداند. این موضوع از سوی شورای 
نگهبان تبدیل به رویه شــده و به اعتقاد من 
مناقشه همین جا اســت. وی عنوان کرد: یا 
باید سیاستی وضع کنیم که آن سیاست مانع 
هزینه تراشــی مجلس برای دولت شود مگر 
اینکه منبع هزینه تراشی را مطابق اصل ۷۵ 
قانون اساسی معرفی و ایجاد کند که متاسفانه 

در حال حاضر چنین چیزی وجود ندارد.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه 
داد: نمایندگان مجلس باید توجیه شوند که 
کسری بودجه پدر مملکت را درآورده و منشاء 
تضعیف ارزش پول ملی شده است. کسری 
بودجه موجب شــده که پول ملی ما در ۵۰ 
سال گذشــته از نظر رشد نقدینگی، یکصد 

هزارم شود.

ساختار سیاسی ما در حال حاضر پارلمانی - ریاستی است. معتقدم 
در بازنگری می توان آنرا به ساختار پارلمانی تغییر داد. در این ساختار 

نخست وزیر به عنوان نفر نخست اجرایی از سوی پارلمان تعیین 
می شود و رئیس جمهور هم نقش هماهنگ کننده قوا را بر عهده 

دارد. این ساختار برای کشور و شرایط امروز مناسب تر است.

,,

روایت ابطحی از نتیجه »مکاتبه خاتمی با رهبری و ملاقات اصلاح طلبان با مسئولان عالی رتبه«
محمدعلی ابطحی ، فعال سیاسی اصلاح طلب 
در صفحه شــخصی تلگرام خود نوشت: یکی 
از روزنامه های منتسب به سپاه که سخنرانی 
آقای خاتمی را خوب اما ناکافی دانســته بود، 
خیلی ها تصور کرده اند که این دعوت حاکمیت 
از آقای خاتمی اســت. نه هیچ اتفاقی نیفتاده. 
فقط یک مقاله برای اختلاف افکنی اســت و 

نظرات همیشگی اصلاح خواهانه آقای خاتمی 
مورد قبول حاکمیت قرار نگرفته است. تردیدی 
نیست که آقای خاتمی همیشه مطالبه اصلاح 
امور می کرد. همین مرز همیشــگی او از یک 
سو با براندازی و از سوی دیگر با کسانی است 
که حاکمیت را تأیید مطلــق کرده اند و بارها 
از حکمرانی بد در وضعیت موجود انتقادهای 

صریح کرده است. میدانم خیلی ها در این ایام 
از اصلاح ناامید شــده اند و از آن گذر کرده اند 
و راهــکاری غیر برانــدازی و تغییر رژیم ارایه 
نمی کنند اما صادقانه خوب است روشن باشد 
که خاتمی، فرصت طلبانه نمی تواند از هویت 
خودش فاصله بگیرد. حتی اگر مثل شــرایط 
فعلی معترضین و حاکمیت صدایش را نشنوند.

این شورش نتیجه بخش عمده عملکرد 
دولت است

حسن بیادی: خود آقای رییسی در حوادث اخیر بیشترین سکوت را داشته
فعال اصولگرا و عضو پیشین شورای شهر تهران با انتقاد از عملکرد دولت 
سید ابراهیم رییسی می گوید:»فرد را اعدام می کنند به این دلیل که سکه 
طلا از ۸۰۰ تومان به یک و نیم میلیون  افزایش یافت. همین که داشتید 
آن شخص را اعدام می کردید به ۵ میلیون تومان رسید. آن بقیه اش را 
کی اضافه کرده است؟ این یک مشکل حاکمیتی است. نقش باندهای 

سکوت کننده متصل به ثروت و قدرت را نبایم دست کم بگیریم.«
حسن بیادی درپاسخ به سوالی در موردچگونگی بازگشت به فضای قبل از 
اعتراضات و بازسازی مشروعیت سیستم و همچنین ارزیابی شرایط کنونی 
گفت : در همه جای دنیا در حکمرانی این اتفاقات می افتد، حتی دیدیم 
که در آمریکا رفتند و گنگره را هم گرفتند ،یا در فرانسه جلیقه زردها مگر 
نبودند ،پس در همه جای دنیا این اعتراضات وجود دارد. امام هم در ابتدا 
قصد براندازی شاه را نداشت و قصد ایشان اصلاحات بود . نامه هایی که به 
شاه نوشته اند دال بر این موضوع است ،امام در نامه هایشان نوشته اند که 

من می خواهم شما شاه باشید و نمی خواهم نوکر امریکا باشید .
وی سپس در پاسخ به این سوال که دلیل اعتراضات کنونی را چه می داند 
گفت: من اعتقاد دارم که مردم در سپهر سیاسی مسئولان ما حذف شده 
اند، یعنی مشــارکت مردم فقط در حوزه مرگ بر فلانی و درود برفلانی 
اســت. دیگر مردم در عمل هیچ نقشی ندارند. برای مثال وزارت نیرو را 
مشاهده کنید. من فکر نمی کنم مجلس این اندازه گرانی برق را تصویب 
کرده باشد. قبلا برق منزل من ۴۰۰ هزارتومان پول برق می آمد. بعد یک 
میلیون و ۲۰۰ آمده اســت، اعتراض که کردم، ماه بعد ۵ میلیون تومان 
قبض برق آمد. رفتم اعتراض کردم، مشاور وزیر به من می گوید که جایی 
نگو، این ها یک گروهی درست کرده اند، خودشان می برند، و خودشان 
می دوزند. در نهایت وقتی دقیق نگاه می کنیم می بینیم که نافرمانی 
مدنی را شما دارید ایجاد می کنید، فردا مردم نمی آیند پول برق را بدهند. 
برق چند نفر دیگر را می توانید قطع کنید. مردم را اصلا نمی بینند، فقط 
به ماندگاری خودشان فکر می کنند. می گویند ۴ قلم جنس را گران می 

کنیم، ۵۰۰ قلم جنس گران می شود، کسی هم ککش نمی گزد.
او در ادامــه افزود: جوانان را فقط تهدید می کنید.من هم با اغتشــاش 
مخالفم. ولی اعتراض درست است. اما در نهایت برای جوانان چه برنامه 
ای دارید؟ در مالزی ماهاتیر محمد با برنامه ریزی هایی که صورت داد، به 
محض آن که یک کودک به دنیا می آید، از روز اول برایش برنامه دارند، به 
محض ولادت یک نوزاد، یک حج رایگان برایش می نویسند. درس بخواند 
یک برنامــه دارند، درس نخواند یک برنامه دارند. برای تحصیل، ازدواج، 
مســکن کودک برنامه دارند. اما در ایران هیچ برنامه ای را مشاهده نمی 
کنیم. در باره برنامه بیست ساله ۱۴۰۴، بیایند توضیح بدهند که چه شده 
است؟ مسئولان اغلب برنامه چشم انداز را مطالعه نکرده اند. همانطور که 
نامه امام علی )ع( به مالک اشتر را یک نفر از مسئولان ما بلد نیست بگوید. 

بنابراین مردم به طور کلی حذف شده اند.
وی در پاسخ به این سوال که خطر اصلی شرایط کنونی را چه می دانید 
گفت: من در مصاحبه هایم گفته ام که از غرش شیرها نمی ترسم، بلکه 
از سکوت موریانه هایی که بدنه این نظام و انقلاب را دارند می خورند می 
ترسم. این باندهای متصل به قدرت و ثروت خطر اصلی هستند. این ها 
دارای پشتوانه سیاسی نیز هستند. برای مثال فرد را اعدام می کنند به 
این دلیل که سکه طلا از ۸۰۰ تومان به یک و نیم میلیون افزایش یافت. 
همین که داشتید آن شخص را اعدام می کردید به ۵ میلیون تومان رسید 
بقیه اش را کی اضافه کرده است؟ این یک مشکل حاکمیتی است. نقش 
باندهای سکوت کننده متصل به ثروت و قدرت را نبایم دست کم بگیریم.

وی مشکل دیگر را مدیریت جزیره ای ذکر کرد و گفت: وزیر اقتصادی 
ای را معرفی می کنیم که این ها می گویند سه هزار میلیارد داری، می 
گوید نه هزارمیلیارد دارم. وزیری را به کار می گماری که می گویند در 
۵۰ شرکت یا سهامدار، یا هیات مدیره است. خواب این چگونه می خواهد 
کشور را اداره بکند. یا وزیری را به کار می گماریم که در عمرش یک چک 
۱۰۰ میلیونی امضاء نکرده است. یا وزیری را در یک سمت می گذاریم که 
نمی تواند در آن جا بماند، بعد او را در یک شرایط اقتصادی کلان و مهم 

دیگری به عنوان مناطق آزاد قرار می دهیم.
بیادی در پاسخ به این سوال که که آقای رئیسی از سکوت خواص گفته و 
از چه کسانی گلایه کرده گفت: آقای رئیسی مرجع تعیین کننده دین و 
ایمان مردم نیست، عملا در این مدت هر حرفی هم که از سوی دولت زده، 
برعکسش رخ داده است. خود آقای رئیسی در این اغتشاشات کمترین 
موضع را گرفته است. بخش عمده عملکرد دولت ، نتیجه اش این شورش 
شده است. اگر چه شورش از بیرون هدایت می شود، ولی خوراکش را این 
عدم موفقیت و عملکرد مناسب تهیه کرده است. وقتی شما از روی عدم 
شناخت اقتصاد کشور می گویید که ۴ قلم جنس را می خواهید گران 
کنید ولی در عوض هزار قلم جنس گران می شود، ککتان هم نمی گزد، 
و مواردی را مثل آبّ و برق و تلفن را اینگونه افزایش قیمت می دهید، یا 
آبونمان تلفن ۴ هزار تومان بوده، و الان ۲۵ هزار تومان شده است، اوضاع 

همین می شود.
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بهدنبالبازشدنپایاولینخودرویپرتقاضادربورسکالااتفاقمیافتد

سود2۸میلیونیخریدارودرآمد۱27میلیونیخودروساز
پــژو ۲۰۷ به  عنــوان اولیــن خودروی 
پرتقاضای خودروســازان، دوشنبه هفته 
جاری )۳۰ آبان ماه( در بورس کالا عرضه 
شد؛ که با در نظر گرفتن قیمت ها در بازار 
آزاد و درب کارخانــه، خریــدار از بورس 
حدود ۲۸ میلیون تومان نسبت به خرید 
از بازار سود می کند و ایران خودرو محصول 
خود را قریب به ۱۲۷ میلیون تومان بیشتر 

از قیمت دستوری می فروشد.
به گزارش ایسنا، در آخرین روز آبان ماه 
)دوشنبه(، تعداد ۱۰۰۰ دستگاه پژو ۲۰۷ 
با میانگیــن قیمتی ۳۴۲ میلیون و ۸۴۲ 
هزار و ۴۰۰ تومان در حدود یک ســاعت 
رقابت، در بورس کالا معامله شد؛ این در 
حالی اســت که قیمت این خودرو همان 
روز، با قیمتی حدود ۴۴۰ میلیون تومان 

در بازار قیمت گذاری شده بود.
در معاملات روز دوشنبه، در حالی قیمت 
پایه پژو ۲۰۷، ۱۸۷ میلیون تومان تعیین 
شــده بود که در جریان رقابت تا قیمت 
۳۶۶ میلیــون تومان هم بــالا رفت که 
حــدوداً افزایش ۹۵ درصدی نســبت به 
قیمت پایه را نشان می دهد؛ اما در نهایت 
با احتساب ۱۳ درصد مالیات و عوارض و 
همچنین چهار میلیون و ۳۷۱ هزار تومان 
هزینــه ثابت که به مبلــغ معامله اضافه 
می شود، خرید پژو ۲۰۷ از بورس کالا به 
طور میانگین برای خریداران حدود ۳۹۲ 

میلیون تومان تمام شده است.
با توجه به اینکه تحویل خودروهای عرضه 
شده در بورس کالا،  سه ماهه )۳۰ بهمن( 
است، با احتســاب هزینه خواب پول بر 
مبنای نرخ سود سپرده بانکی )حدود ۲۰ 
میلیون تومان(، می توان گفت خرید این 
خودرو از بــورس کالا حدود ۲۸ میلیون 
تومان برای متقاضیان آن نسبت به بازار 

سود داشته است.
آغاز جلوگیری از زیان دهی خودروسازان

ایــن محصول ایران خــودرو در حالی در 
بورس کالا با قیمتی حدود ۳۹۲ میلیون 

تومان به  فروش رفت که قیمت  آن درب 
کارخانه، ۲۰۹ میلیون و ۲۸۹ هزار و ۴۰۰ 
تومان مصوب شده و در طرح های فروش 
فوق العاده این گروه صنعتی نیز با همین 

قیمت عرضه می شود. 
بنابراین ضمن اینکه، خواب سه ماهه، پول 
خریدار در این وضعیت یکســان است و 
تفاوتی ایجاد نخواهد کرد اما ایران خودرو 
از عرضه هر پژو ۲۰۷ دســتی در بورس 
کالا، )بــا توجه به اینکــه قیمت خودرو، 
بدون احساب مالیات و سایر هزینه ها برای 
خودروساز پرداخت می شود( ۱۲۶ میلیون 
و ۷۱۰ هزار و ۶۰۰ تومان بیشــتر کسب 
خواهد کرد. که بر این  ۱۰۰۰ دستگاه به 
رقمی ۱۲۶ میلیارد و ۷۱۰ میلیون و ۶۰۰ 

هزار تومان می رسیم.
بدین ترتیب می توان گفت به عنوان نمونه 
با هر مرحله فــروش تنها یک محصول 
خودروســازان در بــورس کالا در تعداد 
همین یک هزار دســتگاه، قریب به ۱۸۳ 
میلیارد تومان نقدینگی بیشتر وارد چرخه 
خودروسازی خواهد شد و به  مرور اوضاع 

خودروسازان را بسیار بهتر خواهد کرد. با 
تعمیم این شرایط به اکثریت محصولات 
خودروســازان و افزایش عرضه، به  مرور 
شرایط نقدینگی و مالی خودروسازان بهتر 
و بهتر خواهد شد و نه تنها زیان گذشته 
صفر می شود که از زیان دهی های آینده 
جلوگیری می شود. بر همین اساس، روند 
توســعه صنعت نیز بهتر خواهد شــد و 
می توان از افزایش کیفیت محصولات نیز 

امیدوارتر شد.
آغازی برای توقف زیان دهی خودروسازان

ایــن موضوع که به معنــای کامل حذف 
قیمت گــذاری دســتوری کــه به گفته 
خودروســازان، فعالان و  کارشناســان 
صنعت خــودرو کشــور، عامــل اصلی 
زیان دهی خودروســازان است و افزایش 
بدهی آن هاســت، می تواند آغازی برای 
توقف زیان دهی خودروســازان و نزدیک 
شــدن قیمت فروش خودروها به قیمت 

تمام شده محصول باشد.
بدین ترتیب با واقعی تر شدن قیمت ها و 
اختلاف فاصله قیمت کارخانه ای تا بازار 

آزاد محصــولات، بــازار آزاد را هم آرام تر 
خواهد کرد و از ســرعت افزایش قیمت 
خودروها در بازار که این روزها شاهد آن 

هستیم، خواهد کاست.  
از ســوی دیگر با خارج شــدن تمامی 
محصــولات ایران خــودرو از گردونــه 
آخریــن  )به عنــوان  قرعه کشــی ها 
قرعه کشی(  فرآیند  مشمول  محصولات 
و جمع شــدن بســاط فروش بصورت 
قرعه کشی، عرضه در بورس کالا، راه حل 
مناســبی برای خرید و فروش واقعی بر 
اســاس واقعیت عرضه و تقاضا خواهد 
بود و این شیوه هم به نفع خریدار و هم 

به نفع خودروساز است.
این درحالیســت که  به تازگی مسئولان 
ســازمان بورس، اعلام کرده اند که عرضه 
پژو ۲۰۷ آغــاز ورود ســایر خودروهای 
عمومــی و پرتیراژ در بورس کالا اســت 
و متقاضیان خــودرو می توانند به  جای 
امتحان کردن شــانس خود در سیستم 
قرعه کشــی، از بورس خودرو خریداری 

کنند.

افزایش قیمت خودروسازان چینی کلید خورد
خودروســاز چینی بی وای دی اعلام کرد 
کــه قیمت برخی از مدل هــای برقی را 

افزایش می دهد.
به گــزارش ایســنا به نقــل از رویترز، 
خودروســاز چینــی بــی وای دی امروز 
چهارشنبه اعلام کرد که قیمت سه مدل 

خودروی برقی خود را به دلایلی از جمله 
افزایش قیمت باتــری و انقضای برنامه 
برخی از یارانه های دولتی از ۲۰۰۰ یوان 
)۲۷۹.۸۶ دلار( تــا ۶۰۰۰ یوان افزایش 

داده است.
بــی وای دی در بیانیــه ای اعلام کرد که 

یارانــه ملی برای برخــی از خودروهای 
برقی و برق آبی در ۳۱ دســامبر ۲۰۲۲ 

به پایان می رسد. 
همچنین قیمت مواد خام برای باتری ها 
نیز از نیمه دوم سال جاری افزایش یافته 

است.

کدام خدمات مشمول معافیت های مالیاتی هستند؟
طبق مــاده ۹ قانون مالیــات بر ارزش 
افزوده، برخی کالاها و خدمات از پرداخت 
مالیات و عوارض معاف هســتند که این 
معافیــت ۱۷ خدمت مختلــف را در بر 

می گیرد.
به گزارش ایسنا، قانون مالیات بر ارزش 
افــزوده که با عنــوان لایحه به مجلس 
تقدیم شــده بود، با تصویب در جلســه 
علنی دوم خردادماه سال گذشته و تایید 
شورای نگهبان توسط مجلس به دولت 
ابلاغ شــد و بند ))ب(( ماده ))۹(( قانون 
دائمی مالیات بــر ارزش افزوده درمورد 
خدماتی است که معاف از مالیات هستند.

بر این اساس خدمات درمانی، تشخیصی 
و پیشــگیری، خدمات توانبخشــی و 
حمایتی و خدمات آرامستان ها نخستین 
دســته خدماتی هســتند که مشمول 

معافیت می شوند.
دومین گروه خدمات مربوط به خدمات 
درمانی و پیشــگیری دامــی و گیاهی، 
واحدهای ماشینی کردن مکانیزاسیون( 
آب کشــاورزی، کشــت بافت و تولید 

اندام های تکثیری گیاهان است.
خدمات زینک، چاپ، انتشار روزنامه اعم 
از کاغذی یا الکترونیکی، کتاب، نشــریه 
و خدمات نشر و توزیع آنها به استثنای 
موسســات کمک آموزشــی و کنکور و 

هرگونه تبلیغات کالاها و خدمات داخلی 
در روزنامه ها و نشریات سومین گروهی 
هســتند که از مالیات بــر ارزش افزوده 

معاف شده اند.
ارائه خدماتی که مابه ازای آن به صورت 
حقوق و دســتمزد پرداخت می شود در 
صورتیکه مشمول فصل مالیات بر درآمد 
حقوق موضوع قانون مالیاتهای مستقیم 
باشد نیز در این دســته قرار دارد. البته 
این مورد یــک تبصــره دارد و آن این 
است که: ارائه خدمت توسط شرکت های 
تأمین نیروی انسانی و شرکت هایی که از 
طریق قراردادهای حجمی خدمات خود 
را با در اختیار گذاشــتن نیروی کار به 
متقاضی ارائه می کنند )مانند شرکت های 

ارائه دهنده خدمات پرستاری و خدمات 
نظافتی(، بخشــی از قرارداد که مربوط 
به هزینه های حقوق ودستمزد می شود، 
معاف اســت. حکم این بند مشروط به 
تایید میزان حقوق و دســتمزد و مزایا 

توسط سازمان بیمه گر است.
عملیات و خدمات بانکی شامل دریافت 
ســپرده، اعطای تســهیلات و یا ایجاد 
اعتبار، ارائه ضمانــت نامه و انتقال وجه 
در چهارچوب قوانین مربوط و مصوبات 
شــورای پول و اعتبار پنجمین خدماتی 
اســت که معــاف از مالیات هســتند. 
ششــمین خدمات نیز خدمات اعتباری 
قرض الحسنه صندوق های قرض الحسنه 
دارای مجــوز فعالیــت از بانک مرکزی 

جمهوری اســلامی ایران یا سایر مراجع 
مــورد تأیید بانک مذکــور و همچنین 
صندوق های قرض الحسنه که به موجب 
قانون تأسیس شــده یا می شوند؛ است. 
خدمات مالی و اعتباری اعطای تسهیلات 
توســط صندوق های حمایتی، ضمانت 
و  بیمه ای  ســرمایه گذاری،  صــادرات، 
پژوهش و فناوری که به موجب قانون یا با 
مجوز قانون تأسیس شده یا می شوند در 
چارچوب اساسنامه آنها هستند نیز جزو 

خدمات مذکور محسوب می شوند.
هشــتمین خدمــات شــامل خدمات 
بیمه هــای زندگی، خدمــات بیمه های 
محصــولات کشــاورزی، خدمات بیمه 

اجتماعی و درمان تکمیلی می شوند.
خدمات بازار ســرمایه شــامل خدمات 
معاملات وتســویه اوراق بهادار و کالا در 
بورس ها و بازارهای خــارج از بورس به 
تشخیص شــورای عالی بورس و اوراق 

بهادار نیز معاف از مالیات هستند.
دهمین خدمات مربوط به خدمات انتشار 
و نقل و انتقال ســهام، حق تقدم، سهم 
الشرکه و ســایر اوراق بهادار موضوع بند 
)۲۴( ماده )۱( قانون بــازار اوراق بهادار 
جمهوری اســلامی ایــران مصوب یکم 
آذرماه سال ۱۳۸۴ ۴با اصلاحات بعدی 

است.

سومین اقتصاد جهان زیرسوال رفت
فعالیت کارخانــه نوامبر ژاپن با 
سریعترین ســرعت در ۲ سال 

اخیر کاهش یافته است.
به گزارش ایسنا، یک نظرسنجی 
تجاری امروز)پنجشــنبه( نشان 
داد که فعالیت های تولیدی ژاپن 
در ماه نوامبر با بدتر شدن تقاضا 

به دلیل فشارهای تورمی قوی، با سریع ترین سرعت در دو سال اخیر 
کاهش یافت. انقباض در فعالیت کارخانه ها همچنین اولین کاهش ماهانه 
در ۲۲ ماه گذشــته را رقم زد و چشــم انداز اقتصادی ژاپن را به عنوان 
علامت سوال برانگیخت زیرا این کشور برای رشد به شدت به تجارت با 

چین و سایر کشورها متکی است.
شاخص مدیران خرید در نوامبر از ۵۰.۷ نهایی ماه قبل به ۴۹.۴ تعدیل 
فصلی کاهش یافت. این بدان معناست که فعالیت شدیدترین انقباض 
را از زمان ثبت ۴۹ در نوامبر ۲۰۲۰ ثبت کرد و برای اولین بار از ژانویه 
سال گذشته به زیر ۵۰ که انقباض را از انبساط جدا می کند، سقوط کرد.
لورا دنمن، اقتصاددان می گوید اوضاع نامناسب شرایط تقاضا و فشارهای 
تورمی حاد همچنان به کاهش تولید و سفارش های جدید ادامه می دهد. 
به نظر می رســد شرکت های تولیدی نیز به طور فزاینده ای نسبت به 
آینده خود محتاط هستند زیرا افت احساسات تجاری نشان می دهد که 

شاخص را در پایین ترین سطح خود از ماه می قرار داده است.
نتایج نظرسنجی نشــان داد که تولید با ســریع ترین سرعت در ۲۶ 
ماه گذشــته کاهش یافت و برای پنجمیــن ماه متوالی کاهش یافت.   
سفارشات صادراتی جدید و به طور کلی سفارشات جدید نیز کاهش 
قابل توجهی داشتند. داده ها نشان می دهد که فعالیت در بخش خدمات 

حتی با رشد  کسب وکار جدید برای سومین ماه متوالی متوقف شد.
بر اساس گزارش رویترز، داده های هفته گذشته نشان داد که اقتصاد ژاپن 
به طور غیرمنتظره ای برای اولین بار در یک سال در سه ماهه سوم کوچک 
شده است که به دلیل خطرات رکود جهانی، ین ضعیف و هزینه های واردات 

بالاتر، مصرف خانوارها و مشاغل را تحت تاثیر قرار داده است.

واگذاری سهام دولت در خودروسازها
وزیر اقتصاد با اعلام خبر نهایی 
شدن بزرگترین خصوصی سازی 
کشــور در هفته آینــده گفت: 
واگــذاری بلــوک ۱۲ درصدی 
هلدینگ خلیج فارس با اهلیت 
ســنجی و مبتنی بــر رقابت و 
قیمتی ۳۲ درصد بالاتر از قیمت 

پایه انجام شد. به گزارش ایرنا، سید احسان خاندوزی روز پنجشنبه در 
سومین جلسه از نشست وزیر امور اقتصادی و دارایی با صاحب نظران 
و اســاتید محترم دانشگاهی با موضوع بررســی واگذاری سهام دولت 
در شــرکت های خودروسازی سایپا و ایران خودرو، با بیان اینکه وزارت 
اقتصاد و وزارت صمت پیش از اینکه بخواهند الگوی خصوصی سازی 
دو خودروساز را نهایی کنند، جلساتی را برگزار کردند، افزود: توافق شد 
تا با برگزاری ۳ نشست نخبگانی در دانشگاه شریف، علامه طباطبایی و 
امیرکبیر، نظر صاحبنظران، اندیشکده ها و مدیران بخش های مختلف 
صنعت را اخذ کنیم و با کســب نظر و پیشــنهادات جایگزین، مدل 
واگذاری را نهایی کنیم. وزیر امور اقتصادی و دارایی ادامه داد: همگرایی 
خوبی وجود داشــت و در مورد اکثر مسیرها به یک اجماع کارشناسی 
رسیدیم. نکته مهم این است که همه بر لزوم تغییر مدیریت به سمت 
کارایی بخش خصوصی اتفاق نظر جدی و قطعی دارند. همچنین بر لزوم 
تغیییر در نظام قیمت گذاری های غلطی که در صنعت خودرو وجود 
داشت، تاکید شد و حرکت به سمت شفافیت و رقابت و حذف دلالی ها 

و واسطه ها مورد توجه قرار گرفت.
خاندوزی تصریح کــرد: درباره اصلاح نقش تنظیم گری وزارت صمت 
به عنوان سیاســت گذار بخش صنعتی کشور و چشم انداز بلند مدت 
سیاســت صنعتی اجماع نظــر وجود دارد که به چــه ترتیبی بعد از 

واگذاری ها، با خودرو سازی و سایر فعالان بخش خودرو عمل شود.
وی حل مساله ســهام های تودلی حوزه مالکیتی و مدیریتی صنعت 
خودرو را یکی از مشکلات موجود در این صنعت عنوان کرد و گفت: که 

باید این حل سهام ها در اولویت قرار بگیرد.
وزیــر اقتصاد ادامه داد: قرار اســت طی هفته های آینده وزارت صمت 
مدل نهایی پیشنهادی خود را برای واگذاری سهام دولتی خودروسازان 
قطعی کند تا ورود به مرحله واگذاری سهام دولت در خودروسازی ها، 
دوراندیشــانه، تخصصی، بلند مدت و توجه به سرنوشت این بنگاه ها و 
این صنعت باشد که برخی از تجدید نظرها و بازگشت ها و مسیرهای 

معکوسی واگذاری های گذشته را در دولت سیزدهم شاهد نباشیم.
خاندوزی افزود: با توجه به دستور رییس سازمان خصوصی سازی، در 
هفته های آینده سهام وثیقه خودروسازها با سهام های دیگری از دولت 
که در مرحله واگذاری فوری وجود ندارد جایگزین خواهد شد و سهام 

وثیقه آزاد می شود و مانعی نخواهد بود.
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حمله سایبری وب سایت پارلمان اروپا را 
از کار انداخت

وب سایت پارلمان اروپا در پی 
یک حمله سایبری پیشرفته، از 

کار افتاد.
به گزارش ایسنا، روبرتا متسولا، 
رئیس پارلمان اروپا در توییتی 
اعلام کرد کارشناسان آی تی 
این پارلمان در حال محافظت 

از سیســتم ها و مقابله با این حمله هستند که یک گروه هکری طرفدار 
کرملین مسئولیت آن را برعهده گرفته اســت. این وب سایت اواخر روز 

چهارشنبه با قطعی متناوب روبرو بود.
گروه هکری کیلنت در کانال تلگرام خود مسئولیت این حمله را برعهده 
گرفت و از طرفدارانش خواست وب سایت پارلمان را با سرازیر کردن حجم 
بالای ترافیک شبکه خارجی، از کار بیاندازند. این شیوه حمله سایبری، به 

انکار سرویس توزیع شده یا داس معروف است.
پارلمان روسیه روز چهارشنبه قطعنامه ای را تصویب کرد که روسیه را به 
جنایات جنگی متهم کرد و این کشور را به دلیل حملات عامدانه و جنایت 
علیه غیرنظامیان، کشور حامی تروریسم خواند. این بیانیه در وب سایت 

پارلمان اروپا روز چهارشنبه غیرقابل دسترس بود.
اوا کایلــی، نایب رئیس پارلمان اروپا گفت: تنها مشــکلی که بر اثر این 
حمله سایبری ایجاد شد، دسترسی خارجی به وب سایت بود. امیدواریم 
حمله دیگری نباشد. بر اساس گزارش بلومبرگ، طبق اظهارات محققان 
امنیت سایبری و خود این گروه هکری، کیلنت در ماههای اخیر، سلسله 
حملات سایبری علیه اهداف غربی انجام داده که شامل از کار انداختن وب 

سایت های فرودگاه و وب سایت های دولتی آمریکا بوده است.

اخراج ۱۰۰۰۰ کارمند ضعیف از گوگل
رســانه ای  گزارش های  طبق 
متعدد، گوگل یک برنامه بهبود 
عملکرد را به اجرا گذاشته و به 
تدریج ۱۰۰۰۰ کارمند را اخراج 

می کند.
به گزارش ایسنا، این اقدام در 
واکنش به فشــار یک سرمایه 

گذار کنشگر، شــرایط نامطلوب بازار و ضرورت کاهش مخارج انجام می 
گیرد. کارمندانی که رتبه عملکرد پایینی کسب کنند، اخراج خواهند شد. 
این رتبه بندی ممکن است توسط سیستم عملکرد جدید برای جلوگیری 
از دادن پاداش و جایزه سهام استفاده شود. اگر چه گوگل تاکنون در برابر 
تعدیــل کارکنان مقاومت کرده اما بیش از ۱۳۵ هــزار کارمند اداری در 

شرکت ها و استارتاپهای فناوری در سال ۲۰۲۲ اخراج شده اند.
مدیران گوگل دســتور یافته اند شش درصد کارکنان یا ۱۰۰۰۰ نفر را به 
عنوان افرادی که عملکرد بدی دارند، شناسایی کنند. ناظران دستور دادند 

امتیازهای بالای اطلاعیه قبلی، کاهش داده شود.
 کریســتوفر هون، در نامه ای به آلفابت اعلام کرده است شمار کارمندان 
این شــرکت باید کاهش پیدا کند. این سرمایه گذار انگلیسی همچنین 
به شــرکت مادر گوگل گفته است کارمندانش در مقایسه با شرکت های 

دیجیتالی دیگر، حقوق بیش از اندازه زیادی دریافت می کنند.
بر اســاس گزارش مارکت واچ، هون مدعی شده است که شمار کارکنان 
آلفابت در مقایســه با الگوی اســتخدام تاریخی، بیش از اندازه زیاد است 
و با شــرایط فعلی کســب و کار، همخوانی ندارد و این موتور جستجو با 

استقبال بازار از قیمت پیشنهادی برای صادرات روسیه و سقوط نفتمتخصصان ماهر کمتر می تواند به شکل کارآمدتری اداره شود.
قیمت نفت در پی ســقف قیمت پیشنهادی کشورهای 
گروه هفت برای نفت روســیه که بالاتر از سطح قیمت 
معاملات جاری اســت و رفع نگرانی ها نسبت به کمبود 
احتمالی عرضه، به ریزش شــب گذشته ادامه داد و روز 

پنج شنبه کاهش بیشتری پیدا کرد.
به گزارش ایســنا، بهای معاملات نفت برنت ۲۱ سنت 
معادل ۰.۳ درصد کاهش یافت و به ۸۵ دلار و ۲۰ سنت 
در هر بشکه رسید. نفت برنت روز چهارشنبه با دو دلار 
و ۹۵ سنت معادل ۳.۳ درصد کاهش قیمت، بسته شده 
بود. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۱۶ 
سنت معادل ۰.۲ درصد کاهش، به ۷۷ دلار و ۷۸ سنت 
در هر بشکه رسید. شاخص نفت آمریکا شب گذشته با 
سه دلار و یک ســنت معادل ۳.۷ درصد کاهش، بسته 
شده بود.ســقوط هر دو شاخص پس از انتشار این خبر 
روی داد که ســقف قیمت برنامه ریزی شده برای نفت 
روسیه ممکن است بالاتر از سطح قیمت فعلی بازار باشد. 
یک مقام اروپایی گفت: گروه هفت به دنبال اعمال سقف 
قیمــت ۶۵ تا ۷۰ دلار در هر بشــکه برای نفت دریابرد 
روسیه است. با این حال، مقامات اتحادیه اروپا هنوز روی 

قیمت مشخصی به توافق نرسیده اند.
ویویک دهار، تحلیلگر بانک کامن ولث در این باره گفت: 
بازه قیمت ۶۵ تا ۷۰ دلار، بالاتر از قیمتی است که بازار 
پیش بینی می کرد و ریسک مختل شدن عرضه جهانی 
را کاهش می دهد. اگر اتحادیــه اروپا با این بازه قیمت 
موافقت کند، قیمت نفت پیش بینی شده از سوی این 
بانک برای سه ماهه چهارم، پنج دلار در هر بشکه پایین 
برده می شــود. در پیش بینی بانک کامن ولث، فرض 
گرفته شده است که تحریم های اتحادیه اروپا به همراه 
اعمال ســقف قیمت برای نفت روسیه، عرضه جهانی را 

به اندازه ای مختل خواهد کرد که مایه نگرانی نسبت به 
رشد اقتصاد جهانی می شود.

معامله گران می گویند بعضی از پالایشــگاه های هندی 
و چینی قیمت پایین تر از این ســقف پیشنهاد شده را 
برای نفت اورال روســیه که گرید نفتی صادراتی اصلی 

این کشور است، پرداخت می کنند.
دولت های اتحادیه اروپا گفت وگو درباره سقف قیمت را 

روز پنج شنبه یا جمعه، از سر می گیرند.
عامل دیگری که بر کاهش قیمت تاثیرگذار بود، رشــد 
ذخایر فرآورده های نفتی آمریکا و تشــدید کنترل های 
کرونا در چین بــود. اداره اطلاعات انــرژی آمریکا روز 
چهارشنبه اعلام کرد ذخایر بنزین و سوخت های دیگر 
در آمریکا، هفته گذشــته رشــد قابل ملاحظه ای پیدا 
کرده است. این افزایش نگرانی ها نسبت به کمبود عرضه 
در بــازار را برطرف کرد. اما ذخایر نفت آمریکا در هفته 
منتهی به ۱۸ نوامبر، به میزان ۳.۷ میلیون بشکه کاهش 
یافت در حالی که تحلیلگران در نظرسنجی رویترز، رشد 
این ذخایر به میزان ۱.۱ میلیون بشــکه را پیش بینی 

کرده بودند.

رفعانحصارازکسبوکارها؛همرونق،همعدالت
در حالی که دریافت مجوز برای شــروع 
یک کسب وکار در کشورهای توسعه یافته 
گاهی کمتر از چند ساعت زمان می برد، 
در کشورمان در برخی موارد صدور مجوز 
چند ســال به طول می انجامد؛ بر همین 
اساس دولت ســیزدهم نسبت به بهبود 
فضای کسب و کار به ویژه از طریق رفع 
انحصارها و تســهیل در صدور مجوزها 

اقدام کرد.
به گــزارش ایرنــا، یکــی از مهم ترین 
فضای  کشــور،  اقتصادی  چالش هــای 
کسب و کار نامناسب است. گزارش های 
ســالانه بانک جهانی از فضای کسب و 
کار کشورها نشــان می دهد ایران جزو 
کشــورهای با سخت ترین شرایط کسب 
و کار در جهان است. یکی از مولفه های 
ســنجش فضای کســب و کار در این 
گزارش، مدت زمــان لازم برای دریافت 

مجوز شروع کسب و کار است.
گزارش های بانک جهانی نشان می دهد 
مهم ترین عامل وضعیت وخیم کسب و 
کار در ایران، مــدت زمان طولانی برای 
صدور مجوز کسب و کار است. بررسی ها 
نشــان می دهد یکی از مهم ترین عوامل 
در طولانی شــدن زمان صــدور مجوز، 
وجود انحصارهای قانونی است که برخی 
ذی نفعان رســوخ کرده در ساختارهای 
قدرت در طراحی این قوانین و تداوم این 

ساختارها نقش پررنگی داشته اند.
انحصار در مشــاغل پردرآمدی همچون 
وکالت، پزشکی و دندانپزشکی هزینه های 
زیادی را به مردم و کشــور تحمیل کرده 
است. اکنون در ایران به ازای هر صد هزار 
نفــر کمتر از ۳۰ نفر دندانپزشــک وجود 
دارد که این میزان حتی کمتر از کشــور 
جنگ زده ســوریه است. همین مسئله در 
زمینه خدمات حقوقی و دسترسی مردم به 
وکیل هم مطرح است به طوری که ایران 
از لحاظ ســرانه وکیل از کشورهای عراق 
و لیبی عقب تر اســت. در چنین شرایطی 
دولت ســیزدهم از همان ابتدا نسبت به 
تسهیل فضای کسب و کار و به طور خاص 

رفع انحصار از برخی مشاغل اقدام کرد.
رفع انحصار در حوزه سلامت

انحصار در بخش های مختلف  شکستن 
از جمله در حوزه ســلامت از وعده های 
انتخاباتی دولت ســیزدهم بود. آیت الله 
رئیسی در برنامه های انتخاباتی خود، به 
موضوع کمبود پزشک، شکستن انحصار 

و جذب نیروی انســانی تاکید کرده بود. 
در دولت سیزدهم، افزایش ۲۰ درصدی 

رشته های پزشکی تصویب شد.
افزایش ظرفیت به مدت ۴ ســال است. 
طبق مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی، 
ظرفیت پزشکی سالانه به اندازه ۲۰ درصد 
افزایــش خواهد داشــت و بدین ترتیب 
کشــور در ســال ۱۴۱۱ به ازای ۱۰ هزار 
نفر جمعیت، به سرانه بیش از ۲۰ پزشک 
خواهد رسید. همچنین  به منظور دستیابی 
به نسبت سرانه دندانپزشک به جمعیت؛ 
معــادل ۷۰ در ۱۰۰ هزار نفر در ســال 
۱۴۱۵، وزارت بهداشت، درمان و آموزش 

پزشکی مکلف شد به گونه ای برنامه ریزی 
نمایــد که مجمــوع ظرفیــت پذیرش 
دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی برای 
رشته  دندان پزشکی در مقطع عمومی در 
سال ۱۴۰۱؛ ۱۰درصد نسبت به سال قبل، 
در سال ۱۴۰۲؛ ۱۵ درصد نسبت به سال 
قبل، در سال ۱۴۰۳؛ ۲۰ درصد نسبت به 
سال قبل و در ســال  ۱۴۰۴؛ ۲۵ درصد 

نسبت به سال قبل از آن افزایش یابد.
دسترســی بیشــتر و راحت تر مردم به 

خدمات ســلامت در پی افزایش سرانه 
پزشک و افزایش کیفیت خدمت رسانی 
در نتیجه رقابتی شدن خدمات سلامت، 
دو مورد از دستاوردهای مهم رفع انحصار 
از خدمات پزشکی اســت. طبق آمارها 
با روند کنونی در ســال ۱۴۳۰ جمعیت 
ســالخورده به حدود ۳۲ درصد خواهد 
رسید. رقمی که در حال حاضر حدود ۱۰ 
درصد است؛ بنابراین جمعیت سال خورده 
ایران تا ســال ۱۴۳۰ حــدوداً پنج برابر 
خواهد شد چنانچه سرانه پزشک پایین و 
دسترسی به خدمات محدود باشد، اولین 
چیزی که به چشــم می خورد صف های 

طولانی در مراکز درمانی اســت. در این 
شرایط پزشــکان به ناچار باید برای هر 
بیمار وقت کمتری صرف کنند تا بتوانند 
به همه خدمت رســانی کنند که این امر 
خود، موجب افزایش خطای پزشــکی و 

کاهش کیفیت درمان خواهد شد.
رفع انحصار در حوزه خدمات حقوقی

یکــی از انحصارهای موجود در کشــور 
مربــوط به بخش وکالــت و کانون وکلا 
اســت، یکی از عوامل شــکل گیری این 

انحصار، پایین بودن ظرفیت قبولی آزمون 
وکالت اســت. با تصویب قانون تسهیل 
صدور مجوزها این انحصار هم شکســته 
شــد زیرا در این طرح معیــار ظرفیت 
تعیین شده، جای خود را به نمره قبولی 

داده است.
نمایندگان مجلس ســال گذشته طرح 
تســهیل صــدور مجوزهای کســب و 
کار تصویــب کردند که بر اســاس آن 
کانون وکلای دادگســتری و مرکز وکلا، 
کارشناسان رسمی و مشــاوران خانواده 
قوه قضائیه مکلف اند هر ســال از طریق 
سازمان ســنجش آموزش کشور نسبت 
به برگزاری آزمون پروانــه وکالت اقدام 
کنند؛ داوطلبانی که حداقل هفتاد درصد 
امتیاز میانگین نمرات یک درصد حائزان 
بالاترین امتیاز را کسب کرده اند، به عنوان 
پذیرفته شده، جهت طی مراحل مقتضی 
بــه مرجع صدور مجــوز مربوط معرفی 

می شوند.
فراهــم کــردن زمینــه اشــتغال برای 
دانش آموختگان حقوق، بخش کوچکی از 
اهداف و آثار این اقدام است. با اجرای آن، 
هزاران شــغل جدید به خصوص مشاوره 
حقوقی در شــرکت های تجاری، مالی، 
صرافی ها، خدمات صــادرات و واردات، 
حمل ونقــل و... ایجاد خواهد شــد و با 
انحصــار زدایی از بازار خدمات حقوقی و 
ارزان و آســان شدن دسترسی به وکیل، 
 میلیون ها نفر از مردم از خدمات حقوقی 

بهره مند می شوند.

فراهم کردن زمینه اشتغال برای دانش آموختگان حقوق، بخش 
کوچکی از اهداف و آثار این اقدام است. با اجرای آن، هزاران 
شغل جدید به خصوص مشاوره حقوقی در شرکت های تجاری، 

مالی، صرافی ها، خدمات صادرات و واردات، حمل ونقل و... ایجاد 
خواهد شد

,,

اقتصاد آلمان بر لبه پرتگاه سقوط
بانک فدرال آلمان در گزارش ماهانه خود اعلام 
کرد که رشــد اقتصادی آلمــان در دو فصل 
آینده کاهش می یابد.به گزارش ایسنا به نقل 
از اکونومیک، بانک فدرال آلمان اعلام کرد که 
انتظار می رود اقتصاد این کشور در سه ماهه 
چهارم ســال ۲۰۲۲ کاهش یابد و وارد رکود 
شــود. این کاهش همچنین در سه ماهه اول 

سال ۲۰۲۳ مشاهده خواهد شد. بانک فدرال 
تاکید کرد که »میزان رکود به شدت نامشخص 
است«.بر اساس این گزارش، عدم اطمینان در 
مــورد عرضه انرژی همچنیــن قیمت بالای  
مصرف کننده بر اقتصاد تاثیر گذاشــته است. 
با این حال، بانک فدرال آلمان اشــاره کرد که 
احتمالا می توان از کمبود گاز جلوگیری کرد.

در این گزارش اشــاره شد که تورم همچنان 
در حال افزایش اســت و هشدار داد که تورم 
دو رقمی در کشور ممکن است حتی تا سال 
جدید ادامه یابد.بانک خاطرنشان کرد که نرخ 
تورم را می توان با ترمز قیمت گاز کاهش داد 
که در آن خانوارها ســهمیه پایه ۸۰ درصدی 

مصرف گاز سال قبل خود را خواهند داشت.

خبــر

بودجه

تغییرات مجلس در بودجه فنی نیست
کارشناس اقتصادی درباره 
تغییرات مجلس در بودجه 
معتقد است تغییراتی که 
در مجلــس روی بودجه 
می شود خیلی فنی نیست.

بــه گــزارش ایرنــا، مهدی 
با  گفت وگــو  در  خطیبــی 

خبرنگار ایرنا اظهار داشت: در مجلس کمتر از ۳۰۰ نماینده داریم که شاید 
۲۰، ۳۰ نفر آنان از مســائل اقتصادی سر دربیاورند و از اینها شاید حدود 
۱۵ نفر اقتصادی باشند و بقیه بیشتر تحت شرایط غیر فنی و غیرتخصصی 
تصمیم می گیرند. این کارشناس اقتصادی گفت: تصمیمات مجلس کارساز 
نخواهد بود مگر اینکه یک نظام عقلانی در تصمیمات مجلس حاکم باشد. 
وی افزود: مثلاً در کشــوری که ثبات اقتصادی دارد طبیعتاً مجلس هم 
در مایه های ثبات اقتصادی تصمیم می گیرد ولی در کشــوری که ثبات 

اقتصادی ندارد، این گونه تصمیم ها خیلی خطرناک است.
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دربارهشکایتصداوسیماازآپارات؛درگفتوگوبارضادرستکاروحسنهدایت؛

عملکردصداوسیمافرارروبهجلوست
مهســا بهادری/ مدیرعامل صباایده و 
بنیانگــذار آپارات و فیلیمو در توییتر خود 

خبر از شکایت صداوسیما و ابلاغ آن داد.
محمدجوادشــکوری مقــدم، در صفحه 
شخصی خود نوشــت: امروز حکم جدید 
کیفری بنده با شکایت شاکی همیشگی، 
ســازمان صدا و ســیما از آپارات، صادر و 

ابلاغ شد.
در ایــن حکم، با عدم توجه به کاربر محور 
بودن آپارات، مسئولیت محتواهای صدا و 
سیما که توسط کاربران در سایت آپارات 
بارگذاری شــده را متوجه مدیر ســایت 

دانسته اند.
شهریور سال گذشته نیز روابط عمومی کل 
سازمان صداوسیما اعلام کرد، مدیر عامل 
وب سایت آپارات،  شبه اتهام نشر و پخش 
آثار متعلق به سازمان صداوسیما در فضای 

مجازی محکوم شد.
در واکنش به این اتفاق نیز، پیمان جبلی، 
رئیس ســازمان صدا و سیما درباره دلیل 
شکایت این سازمان از پلتفرم آپارات، گفت: 
بخش حقوقی ما نه فقط از آپارات که از هر 
حوزه ای که قوانین را زیر پا بگذارد، شکایت 

می کند.
یک بار دیگر در سال ۱۳۹۵ نیز شکایتی از 
جانب سازمان صداوسیما علیه آپارات طرح 
شد که از دو جنبه خواستار احقاق حقوق 
سازمان صداوســیما شده بود؛ یکی نقض 
حقوق مالکیت فکری سازمان صداوسیما 
و دیگری اینکه چنین سایت هایی ازجمله 
سایت آپارات، مجوزهای لازم برای فعالیت 
در عرصه صوت و تصویر فراگیر در فضای 
مجازی را از ســازمان صداوسیما دریافت 
نکرده اند و حالا نیز بهانه عدم رعایت قانون 

کپی رایت است. 
او ادامــه داد: ما برای دفــاع از حق خود 
از برخی پلتفرم هــا که حق کپی رایت و 
پخش را رعایت نکرده یا خلاف قانون عمل 

می کنند، شکایت می کنیم؛ 
البته شــکایت ما برای بار 
اول نیست و هر وقت منافع 
سازمان صداوسیما با نقض 
قانون نادیده گرفته شــود، 
شکایت کرده و مرجع صالح 
قضایی به شکایت رسیدگی 

می کند و ما هم تابع قانون هستیم. 
در این میان دو پرســش مطرح شد؛ اول 
اینکه مگر صداو سیما قانون کپی را رعایت 
می کند که االان شــاکی است؟ دوم اینکه 
چرا صداوسیما دائم در حال شکایت است؟ 
برای پاسخ به این پرسش ها با حسن هدایت، 
تهیه کننده، کارگردان، فیلم نامه نویس و رضا 
درستکار، منتقد سینما و تلویزیون گفت وگو 

کردیم که در ادامه می خوانید. 
مگر صداو سیما قانون کپی را رعایت می کند 

که االان شاکی است؟ 
این انتقاد که صداوسیما قانون کپی رایت را 
رعایت نمی کند، سال های سال است که به 
این سازمان وارد شده، حسن هدایت درباره 
این ماجــرا می گوید : »اگــر جایی قانون 
کپــی رایت را رعایــت نمی کنند، منهای 
جنبه قانونی آن صداوسیما باید خوشحال 
هم بشود که محتوای تولیدی اش در یک 
سایتی به جز ســایت رسمی صداوسیما 
بازپخش برنامه ها انجام می شــود و قاعدتا 
بخشــی از وظیفه صداوســیما گسترش 
فرهنگ اســت و بــه جای اینکــه دیگر 
سایت ها ا تشویق کنیم که شما می توانید از 
محتولای تولیدی ما استفاده کنید، می روند 

و شکایت می کنند، این موضوع برای من 
بسیار تعجب آور است.«

او درباره کپی کردن یک برنامه از تلویزیون 
به نفع این ســازمان است گفت: »می دانم 
در چند ســال گذشته سازمان صداوسیما 
در برخی از کشورها، مخصوصا کشورهای 
عربــی، آنتن می خرید تــا برنامه هایش را 
پخش کننــد، البتــه الان را نمی دانم که 
این وضعیت ادامه دارد یا خیر؛ اما حالا که 
یک سری آنتن مجانی در اختیارش است، 
نباید شــکایت کند. ضمن اینکه می تواند 
گفت وگوهای دوستانه داشته باشد و بگوید 
ایرادی ندارد اگر شما می خواهید برنامه های 
ما را پخش کنید، ایرادی ندارد، در عوض با 
شرایط ما پخش کنید، چون کار تلویزیون 

کاسبی کردن نیست.«
 HBO این تهیه کننــده ادمه داد: »فرضا
آمریکا، یا دیســکاوری کانادا که شــکل 
خصوصی دارند، پخش برنامه ها برایشــان 
اهمیت دارد، چون جنبه مالی درآن ها بسیار 
پررنگ است اما صداوسیما 
که وابســتگی مالی ندارد و 
زورش به همین چند سایت 
رسیده است، به هرحال این 
کار کمک به اشاعه فرهنگی 
اســت که ایران بــرای آن 
تلاش می کنــد، یک زمانی 
دعوا سر این است که سایتی 
مثل آپارات، فیلم های غیر مجاز خارجی را 
روی سایت قرار می دهد که این یک بحث 
مجزا است؛ ولی یک زمانی ماجرا مربوط به 
تولیدات تلویزیون است که جای شکایت 
باید یک راهکار دیگری داشته باشند، چون 
بینندگان تلویزیون به شدت افت پیدا کرده 
اســت و بازهم با این روش می توان به این 

شرایط کمک کرد.«
این کارگردان اضافه کرد:»اما اگر بخواهیم 
از جنبه حقوقی ماجرا را بررســی کنیم؛ 
قانون کپی رایت در داخل کشور ما شامل 
شرایطی است که باید رعایت شود، اما من 
از منظر وســیع تری به ماجرا نگاه می کنم 
و آن هم بهبود اوضاع صداوســیما است تا 

بتوانند تعداد بیننده ها را افزایش دهند.«
درستکار درباره شکایت تلویزیون از آپارات 
گفت: »این شکایت تلویزیون یک نوع فرار 
روبه جلو است، صداوسیما خودش هزارتا 
تیر چراغ برق را در چشم خودش نمی بیند، 
اما یک مژه در چشم دیگری را خار بزرگی 
می بیند، به همین دلیل نمی توان ایرادی بر 
آن وارد کرد. تا آنجایی که من اطلاع دارم، 
نظام مدیریتی آن جا به طور کامل از بین 

رفته و به هم ریخته است و طبیعتا ما انتظار 
داریم که در روزهــای آتی اتفاقات بزرگ 
مدیریتی در سطح مدیریت صداوسیما رخ 

دهد.«
او درباره عدم وجود قانون کپی رایت گفت: 
»ما عضو کنوانسیون کپی رایت نیستیم و 
این به عنوان یک سلاح در دست داریم تا 

قانون را رعایت نکنیم.«
این منتقد ادامه داد: »اگر قرار باشــد این 
قانون رعایت شــود، گردش فرآورده های 
فرهنگی به شکل شــدیدی کاهش پیدا 
می کند، ما هر روز از موسیقی، فیلم و کتاب 
دانلود شده استفاده می کنیم، بدون اینکه 
هزینه ای بابت آن بپردازیم چون مردم ایران 
در حالت عادی توانایــی پرداخت هزینه 
محصولات  فرهنگــی را ندارند. به همین 
ســبب حق کپی رایت در ایــران تبدیل 
به قانون نشــده و اصلا اجرا نمی شود که 
صداوسیما بر مبنای این قانون بخواهد از 

کسی شکایت کند.«
درســتکار همچنین با وارد 
کردن نقد به ســازمان صدا 
و سیما گفت: »صداوسیما 
قــرار بــوده که بــه عنوان 
یک ســازمان مردم نهاد در 
خدمت مردم باشــد، حالا 
اینکه تلویزیون از یک رسانه 
دیگــر که به مــردم همان 

خدمات را ارائه کرده، شکایت کردند، یک 
بحث دیگر است. نکته بعد اینکه صداوسیما 
این همه بودجه را چه کار می کند که نگران 

کپی یک برنامه چند دقیقه ای است.«
این منتقــد درباره قانون کپی رایت گفت: 
»مــن به عنوان یک مولــف آثار فرهنگی 
دوســت دارم که قانون کپی رایت رعایت 
شــود ولی من هیچ گاه نظر خــودم را به 
فرآیند عمومی در حال برگزاری، رجحان 

نمی دهم.«
چرا صداوسیما دائم در حال شکایت است؟

یک بار دیگر در سال ۱۳۹۵ نیز شکایتی از 
جانب سازمان صداوسیما علیه آپارات طرح 
شد که از دو جنبه خواستار احقاق حقوق 
سازمان صداوســیما شده بود؛ یکی نقض 
حقوق مالکیت فکری سازمان صداوسیما 
و دیگری اینکه چنین سایت هایی ازجمله 
سایت آپارات، مجوزهای لازم برای فعالیت 
در عرصه صوت و تصویر فراگیر در فضای 
مجازی را از ســازمان صداوسیما دریافت 
نکرده اند و حالا نیز بهانه عدم رعایت قانون 

کپی رایت است. 
حســن هدایت درباره شکایت های دائمی 

صداوســیما از اشخاص حقیقی و حقوقی 
گفت: »برای پاســخ به این سوال که چرا 
صداوســیما دائم در حال شکایت کردن 
است، باید از مســئولین حقوقی سازمان 
جواب را جست وجو کرد؛ اما اگر از نظر کلی 
به ماجرا نگاه کنیم درواقع یک خلق وخوی 
اســتبدادی در تمام ما وجود دارد. ما فکر 
می کنیم که همــه افراد باید مانند ما فکر 
کنند، حتی این ماجرا گریبان گیر سازمان 
صداوسیما هم شده، درحالی که تلویزیون 
باید همه نظــرات را اعمال کند، نه اینکه 
هرج و مرج شکل بگیرد، ضمن اینکه باید 

مخاطب را هم نگه دارد.«
او دربــاره حل کردن مشــکلات با تعامل 
گفت: »اساسا این ماجرا نیازی به شکایت 
ندارد و با تعامل هم قابل حل شدن است، 
ایــن طرف ماجرا را هم در نظر بگیریم که 
نهادها و افراد دیگری هم هســتند که از 
صداوسیما شکایت دارند و عملکرد آن ها را 
مورد نقد قرار می دهند. مردم هم دستشان 
به جایی بند نیست و شکایت 
خــود را با تماشــا نکردن 
تلویزیون منعکس می کنند. 
بــه همین دلیل اســت که 
تلویزیون با ریزش بینندگان 
همراه است، فراموش نکنیم 
که سازمان نباید مخاطبانش 
را به سادگی از دست بدهد.«
رضا درســتکار درباره این ماجرا ادامه داد: 
»پیشنهادم این اســت که صداوسیما به 
عنوان یک کارتل)کمپانی بزرگ و رسانه ای 
که همه چیز را به صــورت انحصاری در 
اختیار دارد(، در عوض مالیاتی که از مردم 
دریافت می کند به جای شکایت، به آن ها 
خدمات هم بدهد. تلویزیون هم با وجود 
تمام اعتراض ها هرسال بودجه اش افزایش 
پیدا می کند، خودش هم قانون کپی رایت 
را رعایت نمی کنــد و دائم به دیگران هم 

اعتراض می کند.«
درســتکار با وارد کردن انتقاد به شکایت 
سازمان صداوســیما گفت: »این شکایتی 
که علیه آپارات صورت گرفته، توسط جایی 
مطرح می شود که پایبند هیچ قانون کپی 
رایتی نیســت و بازهم تاکید می کنم این 
یــک نوع فرار رو به جلــو بخاطر عملکرد 
بســیار ضعیف و بسیار پر خطای سازمان 

صداوسیما است.« 
او در پایــان گفت: »دلیل اینکه دائم در 
حال شکایت اســت، ضعف مدیریتی و 
عدم توانایی در ایجاد رضایت در مخاطب 

است

میراثی جهانی که جهانی مدیریت نمی شود!
میراث جهانیِ بافت تاریخی یزد، در سال های 
گذشــته، با وجــود بحران ها و سیاســت 
ایران هراســی غــرب، هنوز در برنامۀســفر 
گردشگران خارجی جای دارد؛ اما در این میان 
هنوز متولیان گردشگری، به یک نکته توجه 
چندانی نکرده اند و آن نبودِ مدیریت همراستا 
با جهانی شدن این شهر جهانی است. هر چند 

در این پنج سال اقدامات زیادی برای حفاظت 
از این عرصه توسط متولیان انجام شده، ولی 
هنوز هم تصاویر نازیبایی در این بخش از شهر 
یزد به چشم می آید به گونه ای که بسیاری از 
ساکنان این بافت پویا و زندۀ تاریخی نسبت 
به آن گلایه دارند و هنوز هم مهاجرت اهالی 
اصیل آن بــه دیگر مناطق شــهر به دلیل 

کاســتی های مدیریتی این منطقه به چشم 
می آید. بافت تاریخی یزد این روزها علاوه بر 
چالش هایی مانند نبود مدیریت گردشگری، 
وجود بناهــای تاریخــی مجهول المالک و 
کثیرالمالک و خطرات ناشی از آتش سوزی و 
رهاسازی فاضلاب، با معضل حفظ و نگهداری 

از بناهای تاریخی نیز مواجه است.

عبدالعلی دستغیب: 
نقد شعرمان ضعیف است

 ایسنا نوشت: عبدالعلی دستغیب با ارائه گزارشی از کتاب های 
جدیدش، گفت: نقد شــعر در ادبیات ما ضعیف است و سعی 
کرده ام با نوشــتن کتاب »نقد شعر«، جای خالی این موضوع 

را پرُ کنم.
این نویسنده و منتقد ادبی درباره فعالیت این روزهایش گفت: 
سنم بالاست و فعالیت چندانی ندارم. سه چهارم قرنیه چشمم 
از بین رفته اســت و کُند مطالعــه می کنم اما با وجود این، در 
جریان انتشار کتاب ها و مجلات جدید هستم و آن ها را مطالعه 

می کنم.
او با بیان این که در ســال های اخیر کتاب هایی از او منتشــر 
و یا بازنشر شــده اند، ادامه داد: ســال پیش، کتاب دوجلدی 
»حافظ شناخت« را که در سال ۱۳۶۸ چاپ شده بود با همراهی 
حسن اربابی دوباره تجدید چاپ کردم. دو سال پیش )۱۳۹۹( 
هم کتاب»هفت شهر شعر« مصاحبه ای با صمد مهماندوست 
و درباره شــاعرانگی ایرانیان و شعر معاصر ایران را در دو جلد، 
چاپ کردم. کتاب های دیگری دارم با عنوان »منطق گفت وگو 
میخائیل باختن« و »فلســفه تاریخ« هــگل که احتمالا تا ماه 
آینده منتشر خواهند شــد. »خوانش انتقادی؛ تفسیر و تأویل 
آثار ژیل دلوُز« که حدود دوسه ما پیش منتشر شده نیز دیگر 

کتاب من است.

دســتغیب در ادامه بیان کرد: کتاب دیگرم نیز که پنج سال بر 
روی آن وقــت صرف کرده ام درباره مولانا و شــمس تبریزی 
اســت و عنوانش را »اختران خورشید و ماه« )شمس تبریزی، 
خورشــید و مولوی، ماه( انتخاب کرده ام. در ضمن در روزنامه 
همشــهری و روزنامه عصر مردم شــیراز و روزنامه خبر شیراز 
مقالاتی چاپ می کنم. می توانم بگویم به خط آخر رسیده ایم و 
در حدود ۷۰ جلد کتاب در زمینه های ادبی و فلســفی منتشر 

کرده ام.
این منتقد ادبی با اشــاره به این که در ســال های اخیر بیشتر 
به فلســفه و رمان توجه داشــته اســت، اظهار کرد: کتابی با 
 عنوان »کتاب شــعر« در حوزه هنری منتشر کردم که بعد از

 انتشــار آن، کتاب »نقد شعر« را نوشــتم و در آن ۵۰ نفر از 
شــاعران امروز- دهه ۸۰ و ۹۰ را نقد کــرده ام. این کتاب در 
 دســت چاپ قرار دارد و احتمالا تا پایان ســال منتشر خواهد 

شد.
او در ادامه توضیح داد: نقد شــعر در ادبیات ما ضعیف اســت. 
در دوره جدید، چند نفری در زمینه نقد شــعر فعالیت کردند 
از جملــه رضا براهنی و محمد حقوقــی. البته هر دو زحماتی 
کشیدند و کتاب های نقد شعری چون »طلا در مس« در زمینه 
شعر منتشر شد. منتهی رضا براهنی چون ادبیات فارسی را بلد 
نبود، مطالبی که محققان انگلیســی چاپ کرده بودند، به اسم 
خود منتشر می کرد. از طرف دیگر او در معرفی شاعران غرض 
داشت مثلا چون با شاملو و نادرپور مخالف بود، تلافی می کرد 
در واقع نقد او خدشــه داشت. حقوقی در زمینه نقد شعر بهتر 
بــود اما او هم درباره محتوا بحث نمی کرد و نگاه فرمالیســتی 
داشت اما من سعی کردم جای خالی نقد را در شعر معاصرمان 

پرُ کنم.
عبدالعلی دســتغیب در پایان گفت: »کتاب شعر« یک کتاب 
کوچکی اســت و ســعی کردم با توجه به آراء هنرشناســان 
خودمان، تعریف های دقیقی از شــعر ارائه کنم و نشــان دهم 
 شــعر چیســت، فایده اش چیست و شــعر چه ماهیتی دارد. 
کتاب نقد شــعر، کتاب مفصلی اســت و حدود ۵۰۰ صفحه 

می شود.

کافه شـعر
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پیشرفت ۱5 درصدی طرح انتقال آب 
از دریای عمان به شرق کشور

مجری مطالعات طرح انتقال آب از دریای عمان به شرق کشور گفت: 
این طرح ۱۵ درصد پیشــرفت فیزیکی دارد اما پیشرفت طرح در 

خراسان رضوی بیشتر است و به ۲۵ درصد رسیده است.
علی عبداللهی روز جمعه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: طرح 
انتقال آب از دریای عمان به شرق کشور با کاربری صنعتی در حال 
اجراست و تنها برای استان سیستان و بلوچستان، کاربری مصرف 

شرب نیز تعریف شده  است.
وی اضافه کرد: پیشرفت این طرح در بخش مشهد به چابهار پررنگ 
تر از سایر بخشهاست و در مسیر مشهد تا تربت حیدریه حدود ۸۰ 

درصد از مسیر جاده سرویس
)مســیری با عرض ۱۸۷ متر که برای عبور دستگاه های سنگین 
خاکبرداری و لوله گذاری ایجاد می شود( اجرا شده و خاکبرداری نیز 

به مرحل پایانی رسیده است.
مجری مطالعات طرح انتقال آب از دریای عمان به شرق کشور گفت: 
برای انتخاب پیمانکار اجرای لوله گذاری در این مسیر، مناقصه در 

حال برگزاری است و ساخت 
لوله های مورد نیاز در کارخانه 

مربوطه آغاز شده است.
عبداللهی افزود: برای اجرای 
ایــن طرح در مســیر تربت 
حیدریه به گناباد نیز پیمانکار 
در مرحله انتخاب است و در 

مسیر سنگان خواف به گناباد نیز جاده سرویس اجرا شده و پیمانکار 
لوله گذاری نیز انتخاب و عملیات لوله گذاری به طول ۱۳۰ کیلومتر 

در حال اجراست.
وی اضافه کرد:در چابهار نیز ســاخت آبگیر با ۴۰ درصد پیشرفت 
در حال اجراســت و قراردادهای مربوط به سرمایه گذاری و خرید 
تاسیسات آب شیرین کن منعقد شده ، زمین مورد نیاز برای ساخت 
تصفیه خانه، آب شیرین کن و آبگیر نیز در اختیار قرار گرفته و همه 

مجوزهای لازم اخذ شده است.
مجری مطالعات طرح انتقال آب از دریای عمان به شرق کشور گفت: 
جاده سرویس اجرای این پروژه از مسیر زاهدان به چابهار نیز با ۲۵ 

درصد پیشرفت فیزیکی در مرحله خاکبرداری است.
طرح انتقال آب از دریای عمان به شرق کشور از جمله طرح های کلان 
تعریف شده برای تامین بخشی از کسری آب دالان شرقی کشور است 

که اجرای آن از آبان سال ۱۴۰۰ آغاز شده است.

کشف ۲۸ تن مواد اولیه »یونولیت« 
در حاشیه شهر مشهد

معاون بازرسی و حمایت از 
مصرف کننــدگان اداره کل 
تجارت  و  معــدن  صنعت، 
خراســان رضوی از کشف 
۲۸ تــن مــواد اولیه تاریخ 
گذشــته  یونولیت در یکی 
از کارگاه های زیرزمینی در 

حاشیه شهر مشهد خبر داد. بخشعلی بیاتی قله زو اظهار کرد: به 
تازگی واحدی در یکی از مناطق حاشیه شهر مشهد شناسایی و 
۲۸ تن پلی استایرن انبساطی )مواد اولیه یونولیت( در آن کشف 
شــد. وی افزود: در بررسی بیشــتر از این واحد ۲۰۰۰ کیلوگرم 
محصولات یونولیت به صورت برش نزده کشــف و مشخص شد، 
این واحد ۶۸۰۰ عدد یونولیت از نوع بلوکه سقفی را در بازار توزیع  
کرده است.معاون بازرسی و حمایت از مصرف کنندگان اداره کل 
صنعت، معدن و تجارت خراســان رضوی بیان کرد: بیشتر این 
مواد اولیه تاریخ گذشته بود. همچنین کیفیت این مواد هم قطعاً 
باید بررســی شود، به همین منظور نمونه های آن را هم به اداره 
استاندارد ارسال شده است. در این زمینه طی آزمایش ضمنی که 
همکاران ما انجام داده اند، حرارت این مواد موجب آتش گرفتن آن  
شده است. کاملا مشخص است این کالاها فاقد استاندارد و کارگاه 

هم بدون مجوزهای قانونی در حال فعالیت است.
معاون بازرســی و حمایت از مصرف کنندگان اداره کل صنعت، 
معدن و تجارت خراســان رضوی درباره چگونگی شناسایی این 
واحد بیان کرد: منابعی کــه در بازار بودند به ما اطلاع دادند که 
یک کارگاه غیرمجاز چنیــن کالاهایی را عرضه می کند. پرونده 
گران فروشــی و تقلب این واحد در دست بررسی است و پس از 
مشــخص شــدن نتایج آزمایش این واحد به تعزیرات حکومتی 
معرفی می شوند. روز سه شنبه هم  برای پلمب این واحد با تعزیرات 

هماهنگی شد

معضلاتاصلیقطبتولیدسیبزمینیخراسانرضوی؛

کمبودبذروخامفروشی
به عنوان  تربت حیدریه  شهرســتان 
قطب تولید ســیب زمینی در استان 
خراســان رضوی بــا ۲ معضل اصلی 
کمبــود بذر بــا کیفیــت و نیز نبود 
صنایع تبدیلی و فرآوری سیب زمینی 
و در نتیجه خام فروشی این محصول 

مواجه است.
بــه گــزارش ایرنا شهرســتان تربت 
حیدریــه در ۱۵۰ کیلومتری جنوب 
مشــهد از دیربــاز قطب کشــاورزی 
خراســان رضوی بوده است به طوری 
برخــی محصولات  تولیــد  کــه در 
راهبــردی و ارزآور همچــون گندم، 
زمینی،  ســیب  چغندرقند،  زعفران، 
کلزا و حتی گوشــت و لبنیات سهم 
قابل ملاحظــه ای از نیــاز مصرفی 

منطقه را تامین می کند.
با وجــود توانمندی های شهرســتان 
تربــت حیدریــه در تولیــد انــواع 
محصولات کشــاورزی اما کشاورزان 
شهرستان با برخی چالش ها مواجهند 
و در ایــن بین ســیب زمینی کاران 
منطقه برای افزایــش کمی و کیفی 
تولید خود و غلبه بر مشکلات چشم 
انتظار افزایش حمایت مراجع ذیربط 

و مسوول هستند.
بر اســاس آخریــن داده های آماری 
تربت  حیدریه،  اداره جهاد کشاورزی 
ســطح زیرکشــت ســیب زمینی در 
این شهرســتان هــزار و ۶۵۰ هکتار 
و میانگیــن تولید مــازاد بر مصرف 
کشــاورزان در هر ســال حدود ۷۰ 
هزار تن اســت و بهتریــن گونه های 
سیب زمینی استان خراسان رضوی و 
حتی کشــور در تربت حیدریه کشت 
و دســت کم به ۶ استان کشور صادر 

می شود.
کمبود بذر با کیفیت

یکــی از کشــاورزان تربت حیدریــه 
در ایــن باره به خبرنــگار ایرنا گفت: 
کمبود بذر با کیفیت و اســتاندارد از 
جمله چالش های سیب زمینی کاران 

شهرستان است.
امین شــرکت افزود: بذر مادر سیب 
زمینی منشــأ وارداتی دارد و برخی 
موسسات داخلی به تکثیر آن مشغول 
هســتند ولی هم اکنون تمرکز اصلی 
اغلب این شــرکتها روی تولید ۲ بذر 
»اگریا« و »فونتانه« اســت که از رده 
خارج شــده  اند و متناسب با کشت 

نوین نیستند.
وی ادامه داد: انتظار می رود بذرهای 
مرغــوب صنعتی از اروپا وارد شــود 
و »جلگــه رخ« از توابع شهرســتان 
تربت حیدریــه با بهــره مندی از آب 
کافــی و خاک بســیار حاصل خیز و 
مســتعد ایجاد مزارع الگویی کشــت 
ســیب زمینی و در نتیجــه افزایش 
کمی و کیفی این محصول در سطح 

کشور است.
یــک کشــاورز از اهالــی جلگه رخ 
تربــت حیدریه نیز بــه خبرنگار ایرنا 
گفت: بذر، به عنوان مهم ترین نهاده 
کشاورزی و اساســی ترین ابزار تولید 
کیفــی نقــش مهمــی در افزایش و 
پایداری تولید و حفظ و توسعه ارقام 

متناسب با شرایط آب و هوایی دارد.
علی ســالاری افزود: ایــن موضوع از 
آنجایی حائز اهمیت بیشتر است که 

گاهی اوقات بذر نامرغوب ثمره چند 
ماه تلاش  کشاورزان را به باد می دهد 
و جا دارد برای این دغدغه کشاورزان 

چاره اساسی اندیشه شود.
وی ادامــه داد: کشــاورزان خــرده 
مالک تربــت حیدریه برای کشــت 
ســیب زمینی با چالش های دیگری 
همچــون دریافت تســهیلات بانکی 
بــه ویژه پیدا کــردن ضامن و وثیقه 
نیز مواجهند و متاســفانه این مشکل 
تولیدکننــدگان را بــه پیش فروش 
کردن محصولات ســوق داده اســت 
که این آسیب بر اقتصاد روستایی در 
برخی مناطق شهرستان سایه افکنده 

است.
عبدالرضا خزاعی از دیگر کشــاورزان 
تربــت حیدریــه در گفــت و گو با 
خبرنگار ایرنا ضمن یادآوری احتمال 
اختصاص بخشــی از آب جلگه رخ به 
صنایع منطقه گفــت: انتظار می رود 
منابع آبی جلگــه رخ صرفا به بخش 
کشــاورزی اختصاص یابد تا چالشی 
برای سیب زمینی کاران ایجاد نشود.
نبود صنایع تبدیلی و فرآوری سیب زمینی

دســت اندرکاران مرتبــط معتقدند 
عواملی همچون ذائقه ایرانیان، سبک 
زندگی و بهره بالای بانکی باعث شده 
است صنایع تبدیلی در برخی مناطق 
همچون تربت حیدریه رشد نکند که 
این موضوع بر درآمد سرانه روستائیان 

و کشاورزان اثر منفی می گذارد.
یک اســتاد دانشگاه تربت حیدریه در 
ایــن ارتباط به خبرنــگار ایرنا گفت: 
ذائقه غذایی و سبک زندگی ایرانیان 
در شهرهای کوچک با مراکز استانها 
و پایتخــت متفاوت اســت به عنوان 
مثال در شــهرهای بــزرگ به دلیل 
عوامــل مختلــف همچون مشــغله 
زیــاد خانواده ها به جای اســتفاده از 
سیب زمینی موارد جایگزین همچون 
نیم پــز(  )ســیب زمینی  فرنچ فرایــز 
کاربردی تر اســت ولی در شهرهای 

کوچــک خراســان رضوی شــرایط 
متفاوت و  خانواده ها وقت بیشــتری 
بــرای پخت و پز و اســتفاده از مواد 

ارگانیک می گذارند.
دکتر حسن فیضی افزود:طبیعی است 
که در چنین شرایطی صنایع تبدیلی و 
فراوری محصولات کشاورزی همچون 
سیب زمینی در شهرهایی نظیر تربت 
حیدریه فاقد توجیه اقتصادی و بازار 

مصرف مناسب است.
تربت  از کشــاورزان  نادران  حســن 
حیدریه نیز در این رابطه به خبرنگار 
ایرنــا گفــت: عمده تریــن برندها و 
کارخانه های معروف و صاحب سبک 
تولید چیپس  فرآوری سیب زمینی و 
ایران در مشــهد فعالیت دارند اما از 
شرایط و فروش محصول خود ناراضی 

هستند.
500 میلیارد تومان حداقل سرمایه لازم 

برای فرآوری سیب زمینی
یکــی دیگــر از دیگــر کشــاورزان 
تربــت حیدریه نیز اظهــار کرد: هم 
اکنون ســرمایه گذاری برای فرآوری 
ســیب زمینی دســت کم بــه ۵۰۰ 

میلیــارد تومان هزینه نیــاز دارد که 
حتــی اگر بانک هــا راضی بــه ارایه 
در  بازهم  باشــند  هــم  تســهیلات 
تربت حیدریه  همچون  شهرستانهایی 
ایــن گونه طرح ها توجیــه اقتصادی 

ندارد.
عبــاس شــرکت افزود: بــرای رونق 
گرفتن صنایع تبدیلی در شهرستانها 
نیازمنــد پرداخــت تســهیلات کم 
بهره به کشــاورزان هستیم تا توجیه 
اقتصــادی را افزایــش دهد و به طور 
طبیعی در چنین شــرایطی می توان 
 بــه ارزش افــزوده و افزایش ســرانه 
درآمدی روستائیان و تولیدکنندگان و 
به تبع آن رشد مشاغل پایدار امیدوار 

بود.
وی اضافه کــرد: دولت همچنین می 
تواند بــرای ســیب زمینی نیز مانند 

نــرخ خرید  گنــدم و چغندرقنــد، 
حمایتی اعلام کند زیرا کشاورزان در 
ســال های اخیر به دلیل ارزان شدن 
قیمت سیب زمینی از یک سو و گران 
شــدن بذر آن از سوی دیگر متحمل 

زیان هایی شده اند.
یکی دیگر از کشاورزان تربت حیدریه 
نیز با بیان اظهارات مشابه به خبرنگار 
ایرنا گفت: در شــرایط کنونی فقط با 
سیاســت های حمایتی می توان به 
رشــد کمی و کیفی محصول سیب 
زمینی در این شهرســتان کمک کرد 
که در این رابطــه مهمترین نقش را 
دولــت و به طور مشــخص نهادهای 
مسوول همچون جهاد کشاورزی ایفا 

می کنند.
عبدالرضا خزاعی افزود: رشــد صنایع 
مرتبط و تکمیلی و تولید محصولات 
آرد ســیب زمینی  کاربردی همچون 
نصیــب  را  زیــادی  افــزوده  ارزش 

کشاورزان می کند.
خبرنگار ایرنا در این رابطه نظر مدیر 
را  تربت حیدریه  کشــاورزی  جهــاد 
جویا شــد که وی در پاســخ با تایید 
ویژه  به  برخی مشکلات کشــاورزان 
ســیب زمینــی کاران تربت حیدریه 
به  وزارت جهاد کشــاورزی  گفــت: 
نمایندگی از دولت حمایت های لازم 
را از کشــاورزان به عمل می آورد اما 
با این وجود ارتقای شــرایط موجود 
به ویژه کاهش نرخ تســهیلات بانکی 
و افزایــش یارانه هــای تولید موجب 
تحول آفرینی اساســی در این بخش 
می شــود که در این ارتباط حمایت 
مسوولان و دستگاههای بالادستی در 
ســطح تمام قوا به ویژه قوه مجریه و 

مقننه لازم است.
حســین محمدی افــزود: هم اکنون 
اداره جهاد کشــاورزی تربت حیدریه 
با اختصاص زمین در شــهرک های 
صنعتــی و حمایت از کارآفرینان می 
کوشد به توسعه صنایع تبدیلی کمک 

کند.
وی ادامــه داد: تشــریک مســاعی 
و  نهادهای مســوول  و همپوشــانی 
همکاری بیش از پیش قوای مقننه و 
مجریه در بسترسازی و وضع قوانین 
مناسب می تواند به هم افزایی منجر 
شده و زمینه بهتری برای رشد کمی 
و کیفی کشاورزان و به طور مشخص 

سیب زمینی کاران فراهم آورد.َ

بذر مادر سیب زمینی منشأ وارداتی دارد و برخی موسسات 
داخلی به تکثیر آن مشغول هستند ولی هم اکنون تمرکز 

اصلی اغلب این شرکتها روی تولید ۲ بذر »اگریا« و »فونتانه« 
است که از رده خارج شده  اند و متناسب با کشت نوین 

نیستند

,,

لوازم خانگی در بازار مشهد زیر قیمت به فروش می رسد
رییــس اتحادیه صنف فروشــندگان لوازم 
خانگی مشــهد گفت: وضعیت بــازار لوازم 
خانگی در مشــهد راکد است و بسیاری از 
فروشندگان به دلیل رکود با معضل خواب 
کالا مواجه و مجبور شده اند، کالای خود را 
برای بازگشت سرمایه زیر قیمت بفروشند. 
سید رسول ابن الرضا در گفتگو با ایرنا افزود: 

در ابتدای سال به دلیل تغییر قیمت انرژی و 
افزایش دستمزد کارگر، قیمت لوازم خانگی 
نیز افزایش یافت اما بعد از آن تقریبا قیمت 
ثابت شــده و حتی افزایش قیمت دلار نیز 
تاثیری روی این بخش نداشــته است. وی 
بیان کرد: اکنــون به هیچ وجه گرانی لوازم 
خانگی در بازار مشــهد وجــود ندارد، بنیه 

اقتصادی مــردم ضعیف بوده و فروش لوازم 
خانگی کاهش یافته است. ابن الرضا گفت: 
همه قیمتهایی که بر روی لوازم خانگی قرار 
دارد، توسط سازمان حمایت از حقوق مصرف 
کنندگان و تولیدکنندگان مورد تایید قرار 
گرفته و هیچ تولیدکننــده ای بدون مجوز 

انجمن نمی تواند قیمت کالا را افزایش دهد.

ان
راس

خ

خـــبر
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511/1اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوي
اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملك جغتاي

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و 
ساختمانهاي فاقد سند رسمي

آگهـي موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئین نامـه قانون تعییـن تکلیف 
وضعیـت ثبتـي و اراضـي و سـاختمانهاي فاقـد سـند رسـمي  . برابـر راي 
شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۱۸۰۰۰۲۰۱ - ۱۴۰۱/۰۸/۲۴ هیـات اول موضـوع 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـي اراضـي و سـاختمانهاي فاقـد سـند 
رسـمي مسـتقر در واحـد ثبتي حـوزه ثبت ملـک جغتاي تصرفـات مالکانه 
بلامعـارض متقاضـي آقـاي محمـد فیاضـي نیـا فرزنـد خوجه علي بشـماره 
شناسـنامه ۲۷۱ صـادره از در یـک قطعـه زمیـن مزروعـي بـه مسـاحت 
۷۵۲۷۲/۸۲  مترمربـع مفـروز و مجـزی شـده از پلاکهـای ۱۲۱ و ۱۲۲ و 
۱۲۳ و ۱۳۰ فرعـی از ۱۸۹ اصلـي واقـع در اراضـی اسـتریان خریـداري مع 
الواسـطه از محـل مالکیـت مقـدار ۹۱۳۱/۵۵ متـر مربـع از مـورد تقاضا  از 
پـلاک ۱۲۱ فرعـی : ۱ - از محـل مالکیـت  صغـری گفتی فرزنـد محمد به 
شناسـنامه ۲۹۷  -۴ سـهم از هشـت سـهم  ۲ - از محـل مالکیـت خواجـه 
گفتـی فرزنـد حسـن بـه شناسـنامه ۲۵۹ فرزنـد حسـن ۱ سـهم از هشـت 
سـهم، کـه مقدار ۳۱۱۲۰/۸۹ متـر مربع از مورد تقاضـا از پلاک ۱۲۲ فرعی 
: ۱  - از محـل مالکیـت بانـو رقیـه کسـکنی فرزنـد عبـاس بـه شناسـنامه 
۱۷۶۰ مقـدار ۱۲ سـهم از ۲۴ سـهم  ۲  - از محـل مالکیـت خانـم لیلـی 
گفتـی فرزنـد محمـد بـه شناسـنامه ۳۰ مقدار ۶ سـهم از ۲۴ سـهم   ۳- از 
محـل مالکیـت علی اکبر حسـین پـور خفاجه فرزند حسـین به شناسـنامه 
۳۸۳  مقدار ۲ سـهم از ۲۴ سـهم  ۴ -  از محل مالکیت امیر خان راسـتگو 
خفاجـه فرزنـد حسـین به شناسـنامه ۳۵۸ مقدار ۲ سـهم از ۲۴ سـهم    ۵ 
- آقـای اسـماعیل راسـتگو خفاجـه فرزنـد حسـین شناسـنامه ۳۵۷ مقدار 
۲ سـهم از۲۴ سـهم، کـه مقـدار  ۱۷۹۹۴/۵۱ متـر مربـع از مـورد تقاضا  از 
پـلاک ۱۲۳  فرعـی  از:  ۱ - عبـاس و محمـد  محمـد آبـادی فرزندان علی 
بـه شناسـنامه ۲۲۲ و ۱۰۷ و خانـم لیلـی محمد آبـادی فرزنـد قربانعلی به 
شناسـنامه ۱۰۶ مشـاعا نسـبت به ۳۴ سـهم از ۸۰ سـهم    ۲- خانم خیر 
النسـا گفتـی فرزنـد محمـد نسـبت به ۳ سـهم از ۸۰ سـهم   ۳- حسـن و 
حسـین گفتـی فرزنـدان مرتضی بـه شناسـنامه شـماره ۱۶۷ و ۴  هر کدام 
نسـبت بـه ۵ سـهم از ۸۰ سـهم  ۴ - ذبیـح الـه گفتی فرزند محمد حسـن 

۱۰ سـهم از از ۸۰ سـهم و مقـدار  ۱۷۰۲۵/۸۷ متـر مربـع از مـورد تقاضا از 
پـلاک ۱۳۰ فرعـی : ۱  - علـی گفتی فرزند مصیب به شناسـنامه ۴ نسـبت 
۲ سـهم از ۱۲ سـهم    ۲ - محمـد علـی گفتـی فرزنـد محمـد شناسـنامه 
۲۵۱ مقـدار ۵ سـهم از دوازده سـهم  ۳ - موسـی خفاجـه فرزنـد محمـد 
حسـن شناسـنامه ۳۲۴ مقـدار ۲ سـهم از دوازده سـهم  ۴ - امیـر گفتـی 
فرزنـد رمضـان مقـدار ۲ سـهم از ۱۲ سـهم ، محـرز گردیـده اسـت. لـذا به 
منظـور اطـلاع عموم مراتـب در دو نوبت بـه فاصله ۱۵ روز آگهي مي شـود 
در صورتـي که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیت متقاضـي اعتراضي 
داشـته باشـند مـي تواننـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـي بـه مـدت دو ماه 
اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، ظـرف مدت 
یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خـود را به مراجـع قضایي 
تقدیـم نمایند.بدیهـي اسـت در صورت انقضـاي مدت مذکـور و عدم وصول 

اعتـراض طبـق مقـررات سـند مالکیت صـادر خواهد شـد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۱/۰۹/۰۵ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۱/۰۹/۲۰

حمیدرضا  آریان پور .  رئیس ثبت اسناد و املاك شهرستان جغتای

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملك مشهد منطقه پنج
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئین نامـه قانون تعییـن تکلیف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای 
شـماره  ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۲۷۱۰۰۲۵۲۱ هیـات  موضـوع قانـون تعیین تکلیف 
وضعیـت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد 
ثبتـی حـوزه ثبـت ملک مشـهد منطقـه پنـج تصرفـات مالکانـه بلامعارض 
متقاضـی آقـای هادی عرب فرزند علی در ششـدانگ یک خانه به مسـاحت 
۶۰ متـر مربـع قسـمتی از پـلاک ۶۸ اصلـی بخـش ۹  واقـع در طبرسـی 
شـمالی ۲۸ خالقـی۲۳ پـلاک ۵۸  خریداری از مالک رسـمی آقای حسـین 
ضعیـف محـرز گردیـده اسـت. لـذا بـه منظـور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو 
نوبـت بـه فاصلـه ۱۵ روز آگهـی مـی شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت 
بـه صـدور سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضـی داشـته باشـند مـی توانند از 

تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی به مـدت دو مـاه اعتراض خـود را به ایـن اداره 
تسـلیم و پـس از اخذ رسـید، ظرف مـدت یک ماه از تاریخ تسـلیم اعتراض، 
دادخواسـت خـود را بـه مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد. بدیهـی اسـت در 
صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصول اعتـراض طبق مقررات سـند 

مالکیـت صـادر خواهد شـد. م.الف۲۰۲ 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۹/۵. 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۹/۲۰

بشیرپاشائی ـ رئیس ثبت اسناد و املاك منطقه پنج مشهد

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملك مشهد منطقه پنج
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئین نامـه قانون تعییـن تکلیف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای 
شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۲۷۱۰۰۲۳۰۳ هیـات  موضـوع قانـون تعیین تکلیف 
وضعیـت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد 
ثبتـی حـوزه ثبـت ملک مشـهد منطقـه پنـج تصرفـات مالکانـه بلامعارض 
متقاضـی  آقـای حسـین پورحسـن برجی فرزند حسـن خان در ششـدانگ 
یـک بـاب منـزل به مسـاحت  ۱۲۰/۱۰ متر مربع قسـمتی از پلاک ۱ فرعی 
از ۶۶  اصلـی واقـع در خواجـه ربیـع کوی بـلال ۶ متری کافـی خریداری از 
آقـای غلامرضـا اورعی عربدخـت محرز گردیده اسـت. لذا بـه منظور اطلاع 
عمـوم مراتـب در دو نوبـت به فاصلـه ۱۵ روز آگهی می شـود در صورتی که 
اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیـت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند 
مـی تواننـد از تاریخ انتشـار اولین آگهـی به مدت دو ماه اعتـراض خود را به 
این اداره تسـلیم و پس از اخذ رسـید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسـلیم 
اعتـراض، دادخواسـت خود را بـه مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اسـت 
در صـورت انقضـای مدت مذکـور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سـند 

مالکیـت صادر خواهد شـد. م.الف۲۰۶ 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۹/۵. 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۹/۲۰

بشیرپاشائی ـ رئیس ثبت اسناد و املاك منطقه پنج مشهد

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران بعد از پیروزی 
برابر ولز با تمجید از شاگردانش گفت که امروز 
خوب بازی کردیم و توانستیم غرور و اعتبارمان 
را برگردانیــم و کرامت خودمان را به دســت 

بیاوریم. او این برد را تقدیم مردم ایران کرد.
به گزارش ایســنا، کارلوس کی روش، سرمربی 
تیم ملی فوتبال ایران بعد از پیروزی ۲ بر صفر 
ایران برابر ولز در دومین دیدارش در جام جهانی 
قطر در نشست خبری حاضر شد و پاسخگوی 
خبرنگاران بــود. کی روش در واکنش به اینکه 
فکر می کند تیمش بتوانــد به مرحله حذفی 
مســابقات صعود کند آن هم با توجه به اینکه 
مقابل تیم قوی مانند آمریکا بازی دارد؟ گفت: 
مــا امروز بازی خیلی خوبی را داشــتیم. همه 
نشــان دادند که از شخصیت بالایی برخوردار 
هستند و این ویژگی تیم ما هست. یک حس 
همبســتگی و وحدت در تیم ما قابل مشاهده 
بود و همانطور که باید، ظاهر شدیم. به ریشه 
خودمان برگشتیم. بعد از بازی اول لازم بود به 

ریشه خودمان برگردیم.
وی ادامه داد: می بایســت همــه آن روز را از 
ذهن خودمان بیرون می کردیم و روی فوتبال 
تمرکز می کردیــم. نکته دیگر ایــن که باید 
روی احساسات بد بازی قبل غلبه می کردیم. 
به بازیکنانم گفتم که فوتبــال دارای لحظات 
مختلف است و فقط برد و باخت نیست. گاهی 
ممکن است ببازید و کرامت شما زیر سوال برود 
اما طبیعتا در اولین بازی غرورمان خدشه دار شد 
و الان فرصتی بود که غرورمان را برگردانیم و 
کرامت خودمان را به دســت بیاوریم و بتوانیم 
یک نتیجه خوب را به دست بیاوریم و مرهمی 
بر زخم خودمان بگذریــم و اعتبارمان را پس 
بگیریم و فوتبالــی که در درون روح و ذهن ما 

است، به نمایش بگذاریم.
وی ادامه داد: این کار ســاده ای نبود. به نظرم 
خوب بازی کردیم و شایسته این برد بودیم. اگر 
چه ولز هم تیم دردســر سازی بود و مستقیم 
بازی می کرد. بازیکنان سریعی داشتند و احتیاج 

به تمرکز بسیار زیادی بود. سعی کردیم بازی 
را کنترل کنیم و فرصت هایی را ایجاد کردیم. 
قاعدتا بایــد گل های زیادی را ثبت می کردیم. 
زودتر نتوانســتیم گل بزنیم. مهم این بود که 
دست آخر توانستیم مسیر مناســب را ادامه 
دهیم. طبیعتا این یک برد اســت و سه امتیاز 
گرفتیم و به معنی اتمام کار نیست. هنوز همه 
شــانس صعود در بازی اخر را دارند. باید صبر 
کنیم و ببینیم دست آخر چه اتفاقی می افتد. 

همواره این گل ها را به یاد داریم.
کــی روش در واکنش به اینکــه بعد از بازی با 
انگلیس از او سوال شد که آیا دوران مربیگری 
کی روش به پایان رســیده یا خیر؟ اما تیمش 
امروز به پیروزی رسید و دو گل زد گفت: گاهی 
اوقات نتایج خیلی خوب در آخر فوتبال در پایان 
به دست می آید. فکر می کنم نتیجه مناسبی 

گرفتیم و شایسته برد بودیم. تفاوتی که بین دو 
تیم وجود داشت و بهتر از تیم مقابل هم بازی 
کردیم، ما را به این نتیجه رساند. اگر گل های 
بیشتری می زدیم، این آیینه ای برای تفاوت های 
بین دو تیم می بود. باید بگویم ولز تیم خوبی بود 
و مربی و بازیکنان خوبی داشت و اطمینان دارم 
امروز روز ما بود و شاید فردا روز ولز باشد. آنچه 
مهم است، درباره بازیکنان صحبت می کنیم. 
من کلامی ندارم که به بازیکنان خودم تبریک 
بگویــم. امروز علاقه مندم کــه مراتب احترام 

خودم را به بازیکنان ولز ابراز کنم.
وی افزود: باید از طرفداران ولز و ایران تشــکر 
کرد، چرا که به فوتبال احترام گذاشــتند. این 
فوتبال فضایی برای خوشحالی بود و خوشحالم 
بــازی به این شــکل با حضور تماشــاگران و 

طرفداران پیش رفت.

ســرمربی تیم ملی ایران در واکنش به اینکه 
احساســش درباره این بازی را چطور بیان می 
کند؟ گفت: اولین چیزی که به بازیکنان خودم 
گفتم، این بود که الان از زمین بیرون هستیم 
چون تنــش زیادی از بیرون وجود داشــت و 
نزدیک به گلزنی بودیم. گلزنی ما به تاخیر افتاده 
بود و این قضیه احساســی شــده بود. به ویژه 
اینکه ما توانستیم از شرایط سخت بازگردیم و 
هیچکس علاقه مند به باخت نیست. با توجه 
به اینکه بعد از باخت سنگین مقابل انگلیس، 
وضعیت سختی داشتیم اما زیبایی آن به این 
بود که ما باز هم فرصت داشتیم. ما گفتیم که 
بعد از بازی با انگلیس همه چیز تمام شــده و 
بازی صفر بر صفر است. ما بازی اول را باختیم 
اما لازم بود در این بازی و بازی بعد از فرصت ها 
استفاده کنیم. مهم این بود که امیدمان را حفظ 

کردیم و از دیگر بازی های خودمان قبل از جام 
جهانی یاد بگیریم. امروز به هر حال توانستیم 
گل بزنیم و دو امتیاز به دست بیاوریم. ما باید 
اطمینان داشــته باشــیم که به حدی خوب 

هستیم که به مرحله بعد برویم.
کی روش گفت: از امروز کارمان را برای بازی با 
آمریکا شروع می کنیم. آمادگی ما با ذهن های 
تازه و اســتراحت خوب شــروع می شــود. ما 
کارهای مزخرف و اضافــی را کنار می گذاریم 
و روی هدف خودمان متمرکز می شــویم. این 
هدیه را به طرفداران ایران تقدیم می کنیم. این 
برد یک هدیه به طرفداران فوتبال در ایران بود. 

این یک هدیه به مردم ایران بود.
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران درباره طرفداران 
ایران در استادیوم و اتحاد و همدلی آن ها برای 
تشــویق تیم ملی به نمایندگی از طرف مردم 
ایــران گفت: این امر خیلی مهم بود. با توجه به 
سال های زیادی که در فوتبال ایران بودم، امروز 
احساس کردم که در یک استادیوم فوتبال واقعی 
هستم. تیم ولز دیوار قرمز نامیده می شود و لازم 
بود هواداران خودمــان را ببینیم. باید تبریک 
بگویم. نود دقیقه لذت را شاهد بودیم. خوشحالی 
و افتخار برای هر دو تیم را شاهد بودیم. به عنوان 
ایران خوشحال هستیم. فکر می کنم طرفداران 
تیم ولز هم به تیم خودشان افتخار می کنند چرا 

که تلاش کردند فوتبال را ببرند.
او هم چنین در میکسدزون به خبرنگاران گفت: 
آیا این یک لحظه تاریخی برای ایران است؟ نه 
این فقط یک بازی بود. ما باید می بردیم و خیلی 
بابت این برد خوشحالیم. هدف ما صعود به دور 
دوم رقابت هاســت. در روســیه ما بازی اول را 
بردیم ولی در ادامه به اندازه کافی خوب نبودیم 
تا به دور بعد برســیم ولی الان یک بازی دیگر 
باقی مانده است. حالا باید به بازیکنان بفهمانیم 
که الان موضوع این نیست که امروز بردیم بلکه 
موضوع این است که چطور مرحله گروهی را 
تمام کنیم. برای این که به خوبی گروه را تمام 

کنیم باید مثل امروز بازی کنیم.

ولز مقابل ایران زانو زد ؛  فرار بسوی پیروزی
دیدار تیم هــای ملی ولــز و ایران در 
چارچوب مرحلــه گروهی جام جهانی 

۲۰۲۲ برگزار شد.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین؛ تیم 
ملــی فوتبال ایران از ســاعت ۱۳:۳۰ 
امروز )جمعــه- به وقت ایران( در دور 

دوم مرحله گروهی جام جهانی ۲۰۲۲ 
قطــر، مقابل تیم ملــی ولز صف آرایی 
کردند. تیم ملی فوتبال کشــورمان که 
مرحله گروهی جــام جهانی ۲۰۲۲ را 
با شکســت ۶ بــر ۲ مقابــل انگلیس 
آغاز کــرده بــود، در بازی امــروز به 

قاطعانه ترین برد خــود در تاریخ جام 
جهانی رســید. کی روش در نشســت 
خبری دیروز گفتــه بود تیمِ عالی بعد 
از شکســت و بحران باز می گردد و با 
نمایش بی نقص تیمش ثابت شــد تیم 

او عالی است.

ش
ورز

درنشستخبریوباتاکیدبراینکهشایستهبردبودیم

کیروش:
غرورواعتبارمان

راپسگرفتیم



۸
شنبه 5 آذر 1401/   سال سوم  /   شماره 1358

Vol.3.No.1358/ November 26.2022

www.sobhe-emrooz.ir

sobhe.emrooz.news@gmail.com روز
یام

حوال
در

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی خراسان رضوی و شمالی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول : حسین رفیعی 

روابط عمومی وامور مشترکین:  ۰9۱5۲56۰۰9۱
سازمان آگهی ها:  ۰5۱-3۸9۲9۸۲3

نشانی: بولوار دانش آموز -  دانش آموز3۰-پلاک 4   
تلفن:3۸9۲9۸۲4- 3۸9۲9۸۲5                                                                                                           

نمابر:  3۸9۲345۲ - ۰5۱ سامانه پیام کوتاه: ۱۰۰۰۸۰۸۸۸
دفتر خراسان شمالی: ۰5۸3۲۲59۰۱۸

 مطالب درج شده در روزنامه الزاما به 
معنای تایید محتوای آن نمی باشد.

 روزنامه صبح امروز پذیرای مطالب و 
مقالات شما مخاطبان ارجمند می باشد.

SOBH_EMROOZ

SOBH_EMROOZ

درگاه پرداخت امن

زیرساخت نبود  دلیل  به  تایباد  در  معدن   ۱6 تعطیلی 
فاصله ۱۸ کیلومتری شهرســتان مرزی 
تایباد با مرز کشــور افغانســتان موجب 
شــده ظرفیت های بســیار مهمی برای 
سرمایه گذاری در شهرستان به وجود بیاید.
به رغم اینکه تایباد با وجود مرز دوغارون و 
همجواری با کشور افغانستان پل ارتباطی 
تجاری مناســبی با کشــورهای آسیای 
میانه است اما عدم توسعه مناسب چرخه 
اقتصادی این شهرستان را با مشکل مواجه 

کرده است.
علاوه بر صادرات و واردات کالا که از طریق 
مرز دوغارون انجام می شود، وجود معادن 
در نقاط مختلف این شهرســتان مرزی 
فرصتی مناســب برای ایجاد اشــتغال و 
توسعه اقتصاد در منطقه محسوب می شود 

ولی در حال حاضر به دلیل فراهم نبودن 
زیرساخت های مناســب در فعالیت ۱۶ 

معدن در تایباد اختلال ایجاد شده است.
رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت تایباد 
در همین خصوص به ایسنا گفت: در حال 
حاضر ۳۱ معدن در این شهرستان فعالیت 
دارد که ۱۶ معدن آن به دلیل نداشــتن 
زیرساخت های مناسب توجیه اقتصادی 

برای ادامه کار ندارد.
جواد پشتیبان اظهار کرد: فعالیت معادن در 
هر منطقه نیازمند اعتباراتی برای تجهیزات 
و ماشــین آلات معدنی است. برای تامین 
اعتبار باید متولیــان امر به ویژه نماینده 
مردم شهرستان در مجلس شورای اسلامی 

پیگیری و مساعدت لازم را داشته باشند.

وی غیر فعال بــودن هر معدن را موجب 
بیکاری عــده زیــادی از جوانان منطقه 
و بــه وجود آمدن مشــکلات مالی برای 
خانواده ها عنــوان کرد و افزود: با توجه به 
اینکه شهرستان مرزی تایباد هیچ کارخانه 
صنعتی و تولیدی نــدارد، معادن فرصت 

خوبی برای ایجاد اشتغال به شمار می رود.
رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت تایباد 
اظهار کــرد: در حال حاضر ۱۶ معدن که 
بیشتر آن معادن سنگ گرانیت است، به 
دلیل مشکلات موجود غیر فعال شده اند. 
در شهرستان به دلیل نبود صنایع فرآوری 
ســنگ گرانیت، تولیدات معادن باید به 

استان های همجوار حمل شود.
وی خاطرنشــان کرد: فرایند حمل برای 

سرمایه گذار هزینه های بالایی را در بر دارد، 
همچنین این معادن در مسیر روستاهای 
کم عرض قرار گرفته و همین موضوع باعث 

شده حمل و نقل با مشکل مواجه شود.
پشــتیبان تصریح کرد: چنانچه مسائل 
زیرســاختی مانند جاده سازی در مسیر 
معادن و تامین امکانات خدماتی شــامل 
آب شرب، برق و گاز فراهم شود، می توان 
با جذب سرمایه گذار برای توسعه صنایع 
فراوری مرتبط با معــادن علاوه بر ایجاد 
اشــتغال، زمینه توســعه اقتصــادی در 
شهرســتان را فراهم کرد. این موضوع نه 
تنها به کاهش بیکاری کمک می کند بلکه 
در افزایش اقتصاد منطقه نیز نقش بسزایی 

دارد.

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت تایباد 
ذخایر معدنی این شهرستان را ۱۷ میلیون 
تن اعلام کرد و گفت: سالانه ۱.۵ میلیون 
تن انواع مواد و کانی های معدنی از معادن 

فعال در تایباد استخراج می شود.
وی یادآور شــد؛ اکنون ۱۵ معدن شامل 

هفت معدن ســنگ آهــن، چهار معدن 
سنگ گرانیت، ۲ معدن سنگ لاشه، یک 
معدن ســیلیس و یک معدن فلدسپات 
در بخش های کارگری و فنی مهندســی 
فعالیت دارد که زمینه اشتغال ۵۰۰ نفر را 

فراهم کرده است.

مدیر جهاد کشاورزی تربت حیدریه از افتتاح نخستین بانک ژن فناوری
پیاز زعفران ایران توسط بخش خصوصی در این شهرستان خبر 
داد. حسین محمدی در گفت و گو با ایسنا افزود: در این بانک 
ژن پیاز زعفران  تمامی استان های مختلف کشور جمع آوری و 
در قطعات کوچک کشت شده است. وی گفت: با انجام کارهای 
تحقیقاتی پیاز زعفران استان های مختلف از نظر کیفیت، گل 
دهی و رشد مورد بررسی قرار گرفته و سپس معرفی می شوند.

محمدی با بیان اینکه بانک ژن زعفران برای اولین بار توســط 
بخش خصوصی در کشــور راه اندازی شده است، خاطرنشان 
کــرد: زعفــران تربت حیدریه به 
عنــوان یکــی از شــاخص ترین 
محصــولات شهرســتان در ایران 
و جهان رتبه نخســت را به خود 
اختصاص داده  اســت. وی با بیان 
اینکه از مجمــوع ۹۱ هزار هکتار 
اراضی زیر کشت زعفران خراسان 
رضوی، ۸۹۶۱ هکتار آن معادل ۱۲ درصد زعفران اســتان به 
اراضی شهرســتان تربت حیدریه اختصاص دارد، افزود: تولید 
زعفران امسال در تربت حیدریه نســبت به پارسال ۱۰ تا ۱۵ 
درصد افزایش داشته است. مدیر جهاد کشاورزی تربت حیدریه 
تصریح کرد: پیش بینی می شود امسال ۲۰ تن زعفران خشک 
و مرغوب در شهرستان تربت حیدریه تولید شود، گردش سالیانه 
مالی زعفران در شهرستان بالغ بر ۶۰ میلیارد ریال است. مدیر 
جهاد کشــاورزی تربت حیدریه میانگین تولید سالانه زعفران 
این شهرستان در سال های پربارش را ۳۵ تن با ظرفیت چهار 
کیلوگرم در هکتار اعلام کرد و گفت: شهرستان تربت حیدریه از 
حیث سطح زیر کشت در دنیا و کشور رتبه نخست را داراست.

نخستین بانك ژن پیاز زعفران ایران افتتاح شد


